
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
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3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πέµ-
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4. Συζήτηση αναφορών και ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και

Ναυτιλίας: 
i. σχετικά µε την απορρόφηση πόρων του ΕΣΠΑ και την πα-

ροχή εγγυήσεων για τη χρηµατοδότηση των έργων των αυ-
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διατάξεις", σελ. 2632
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Αθήνα, σήµερα στις 13 Δεκεµβρίου 2011, ηµέρα Τρίτη και ώρα
18.04’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ ΚΟΥΡΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Σπυρίδωνα Γαληνό,
Βουλευτή Λέσβου, τα ακόλουθα: 

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Προϊστάµενος της Κτηµατικής
Υπηρεσίας Νoµού Πέλλας αιτείται τη στήριξη της πολιτείας για
την εύρυθµη λειτουργία της υπηρεσίας.

2) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥ-
ΡΟΥΜΠΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος του
Δήµου Μεσολογγίου αιτείται την άρση των συνθηκών γκετοποί-
ησης των αθίγγανων του Αιτωλικού, οι οποίες οδηγούν σε παρα-
βατική συµπεριφορά. 

3) Ο Βουλευτής Κιλκίς κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ  κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Αντιπεριφερειάρχης Κεντρικής Μακε-
δονίας της  Περιφερειακής  Ενότητας Κιλκίς εκφράζει τη δυσα-
ρέσκειά του για την άδικη µεταχείριση των καλλιεργητών, των
ενταγµένων στο πρόγραµµα ενίσχυσης της «ΒΙΟΛΟΓΙΚΗΣ ΓΕΩΡ-
ΓΙΑΣ».

4) Ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥ-
ΡΟΥΜΠΛΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Με-
σολογγίου αιτείται όπως περιληφθεί η ακτοπλοϊκή σύνδεση
µεταξύ του λιµένα Μεσολογγίου και των Ιονίων Νήσων στο σχε-
διασµό και  την ανάπτυξη των ακτοπλοϊκών συγκοινωνιών της
χώρας, βάσει του ν.2932/2001.

5) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Ευστάθιος Γλέζος, αρχι-
φύλακας (ΠΣ) αιτείται να µετατεθεί ως συνοδός-χειριστής, αστυ-
νοµικού σκύλου ανίχνευσης ναρκωτικών ουσιών, στη Γενική
Αστυνοµική Διεύθυνση Θεσσαλονίκης, για λόγους συνυπηρέτη-
σης µε τη σύζυγό του.

6) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ  ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  κα-

τέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται την επίσπευση της έκδο-
σης του προεδρικού διατάγµατος για την αναγνώριση προϋπη-
ρεσίας στον ιδιωτικό τοµέα (έως επτά χρόνια), προκειµένου να
συνυπολογισθεί στη βαθµολογική ένταξη των υπηρετούντων
υπαλλήλων. 

7) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Παναγιώτης Ανοµίτρης αι-
τείται να ενηµερωθεί σχετικά µε τη διαδικασία απόκτησης άδειας
σκάφους επαγγελµατικής αλιείας.

8) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Ελένη Ηρειώτη, ιδιοκτήτρια
ελληνικής βιοτεχνίας ενδυµάτων αιτείται ευνοϊκής τραπεζικής
ρύθµισης της οφειλής της στην ΑΤΕ BANK κατοχυρώνοντας το
ίδιο επιτόκιο, προκειµένου να ανταποκριθεί και σε άλλες υποχρε-
ώσεις.

9) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Βιάννου, Νοµού Ηρακλείου
αιτείται την αποσαφήνιση παραχωρήσεως δηµοτικού κτηρίου
για  τη στέγαση του Αστυνοµικού Τµήµατος Βιάννου, διότι εξαι-
τίας της καθυστέρησης της χρήσεως ο δήµος σκοπεύει να το
χρησιµοποιήσει για στέγαση άλλων υπηρεσιών. 

10) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύνδεσµος Κατασκευαστών
Πλαισίων και Αµαξωµάτων Αυτοκινήτων αιτείται τη στήριξη της
ελληνικής αυτοκινητοβιοµηχανίας.

11) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στη δι-
καίωση των µελών του παραθεριστικού οικοδοµικού συνεταιρι-
σµού των υπαλλήλων της Τράπεζας της Ελλάδος από το
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, µε ταυτό-
χρονη καταβολή προστίµου από τη χώρα µας.

12) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Νίκος Μουντάκης, ΠΕ Δι-
οικητικού- Οικονοµικού, υπάλληλος Αγροτικής Τράπεζας Ελλά-
δος Α.Ε. αιτείται µετατάξεως από το Εκπαιδευτικό Κέντρο ΑΤΕ
στο Καστρί προς Δηµόσια Υπηρεσία ΝΠΔΔ στα Χανιά για σοβα-
ρούς οικογενειακούς λόγους.

13) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΧΡΗΣΤΟΣ  ΖΩΗΣ  κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  το σωµατείο εργαζοµένων ΕΚΑΒ Θεσσαλίας
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διαµαρτύρεται για τη µη καταβολή των δεδουλευµένων για τις
εκτός έδρας µετακινήσεις από τον Δεκέµβριο του 2010 και για
την εργασία κατά τις νυχτερινές ώρες και αργίες από τον Αύγου-
στο 2011. 

14) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Ευθύµιος Χαραλάµπους,
κάτοικος Καλλιθέας αιτείται την επίλυση του ζητήµατος της απώ-
λειας ενσήµων µε αποτέλεσµα τη µη συνταξιοδότησή του από
το ΙΚΑ.

15) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Πολεµικός Σύλλογος «Κοµάντος
‘74»  ζητεί την ικανοποίηση αιτήµατος απόδοσης αναµνηστικού
µεταλλίου επιχειρήσεων Κύπρου.

16) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Γιώργος Φλωράς  αιτείται
τη λήψη απόφασης ως προς την επίλυση θέµατός του, κατόπιν
αίτησης εξαίρεσης και στη συνέχεια καταγγελίας του για τη λει-
τουργία της Επιτροπής Ανταγωνισµού.

17) Ο Βουλευτής Καβάλας κ. ΣΑΒΒΑΣ ΕΜΙΝΙΔΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  το σωµατείο εργαζοµένων έκτου ΕΚΑΒ
αιτείται την ενίσχυση του ανθρώπινου δυναµικού της έκτης πε-
ριφέρειας ΕΚΑΒ.

18) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Βιάννου, Νοµού Ηρακλείου
αιτείται τη συνέχιση της λειτουργίας του Ειρηνοδικείου Βιάννου,
για την καλύτερη εξυπηρέτηση των δηµοτών. 

19) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΣΤΑΥΡΟΣ  ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Μετσόβου, Νοµού
Ιωαννίνων αιτείται τη συνέχιση της λειτουργίας της ΔΟΥ Μετσό-
βου.

20) Ο Βουλευτής Καβάλας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ  ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Γιατρών ΕΣΥ, Νοµού Κα-
βάλας αιτείται την επίλυση προβληµάτων που προκύπτουν  από

την εφαρµογή του ν.3868/2010 για την αµοιβή των πρόσθετων
εφηµεριών των ιατρών.

21) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  η επιτροπή διοίκησης του Εθνικού Αθλητικού
Κέντρου Χανίων αιτείται την άµεση χρηµατοδότηση του αθλητι-
κού κέντρου για την εύρυθµη λειτουργία του.

22) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΝΤΕΡΕΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Αχαρνών αιτείται τη
λήψη µέτρων κατά της εγκληµατικότητας στην περιοχή.

23) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Πρόεδρος της Περιφερειακής Οµο-
σπονδίας Ατόµων µε Αναπηρία Δυτικής Ελλάδος αιτείται τη δη-
µιουργία ενιαίου πίνακα προσδιορισµού ποσοστού αναπηρίας,
µε σκοπό τον έλεγχο και την πάταξη του φαινοµένου αναπήρων
«µαϊµού» και την εξυγίανση του ασφαλιστικού συστήµατος του
κράτους. 

24) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  το Κέντρο Θεραπείας Εξαρτηµένων Ατό-
µων ζητεί την εξαίρεσή του από το άρθρο 31 του ν.4024/2011,
καθώς και από  το µέτρο της εργασιακής εφεδρείας.

25) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Αθανάσιος Μαρκαντώνης, χη-
µικός µηχανικός και ασφαλισµένος του ΤΣΜΕΔΕ αιτείται νοµο-
θετικής ρύθµισης, ώστε να συνταξιοδοτείται και ο δεύτερος γο-
νέας για την περίπτωση πολύτεκνης οικογένειας και ειδικότερα
όταν υπάρχει ασθενές τέκνο.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 493/12-10-2011 ερώτηση των Βουλευτών κυ-
ρίων Δρίτσα Θεοδώρου, Αµµανατίδου - Πασχαλίδου Ευαγγελίας
(Λίτσας), Διώτη Ηρούς και Παπαδηµούλη Δηµητρίου δόθηκε µε
το υπ’ αριθµ. 2388/03-11-2011 έγγραφο από τον Υφυπουργό Πε-
ριβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής  η ακόλουθη
απάντηση:











ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο
επικαίρων ερωτήσεων της Πέµπτης 15 Δεκεµβρίου 2011.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 297/12-12-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Σάββα Εµι-
νίδη προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε
την κάθαρση στο ελληνικό ποδόσφαιρο. 

2. Η µε αριθµό 293/12-12-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Κόλλια προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την κατάργηση της ΔΟΥ Νε-
µέας. 

3. Η µε αριθµό 305/12-12-2011 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σοφίας Καλαντί-
δου προς τους Υπουργούς Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
και Οικονοµικών, σχετικά µε την καταβολή των δεδουλευµένων
και των επιδοµάτων των εργαζοµένων στο ξενοδοχείο «Πόρτο
Καρράς».

4. Η µε αριθµό 301/12-12-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Παύλου Μαρκάκη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής, σχετικά µε τον αποκλεισµό των περιοχών Σούρπης, Πλα-
τάνου, Αγίας Τριάδας και Δρυµώνα του Δήµου Αλµυρού Μαγνη-
σίας από το πρόγραµµα απονιτροποίησης.

5. Η µε αριθµό 303/12-12-2011 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Αναστάσιου Κουράκη προς την Υπουργό
Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την

αναβολή των διορισµών µελών του Διδακτικού και Ερευνητικού
Προσωπικού (ΔΕΠ) και του Εκπαιδευτικού Προσωπικού (ΕΠ)
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. 

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 291/12-12-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Γεωργίου Χα-
ραλαµπόπουλου προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και
Οικονοµικών, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων
χρηµατοδότησης των υπερχρεωµένων δήµων.

2. Η µε αριθµό 294/12-12-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σίµου Κεδίκογλου προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την εφαρµογή του νόµου περί
αγοράς τυχερών παιχνιδιών.

3. Η µε αριθµό 306/12-12-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αντωνίου Σκυλ-
λάκου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων των εργαζοµένων
στον όµιλο «ΑΦΟΙ ΣΑΡΑΝΤΗ». 

4. Η µε αριθµό 302/12-12-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Κωνσταντίνου Αϊ-
βαλιώτη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
σχετικά µε τη µείωση των εισφορών που πληρώνουν οι οδηγοί
ταξί. 

5. Η µε αριθµό 304/12-12-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μιχαήλ Κρι-
τσωτάκη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε την ανάγκη διαµόρφωσης νέας πολιτικής για την ανά-
καµψη της καλλιέργειας της ελιάς.



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των  

ΑΝΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 1115/26-10-2011 ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού
Κινήµατος κ. Κωνσταντίνου Γείτονα προς τον Υπουργό Ανάπτυ-
ξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε την απορρό-
φηση πόρων του ΕΣΠΑ και την παροχή εγγυήσεων για τη χρηµα-
τοδότηση των έργων των αυτοκινητοδρόµων. 

Στην ερώτηση του κ. Γείτονα θα απαντήσει ο Υφυπουργός
Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας κ. Αθανάσιος Μω-
ραΐτης. 

Κύριε Γείτονα, έχετε το λόγο για δύο λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επανακατέθεσα την ερώτηση που είχα υποβά-

λει στο τέλος Οκτωβρίου -που δεν απαντήθηκε- γιατί το θέµα
είναι σοβαρό και επίκαιρο. 

Πιστεύω απόλυτα ότι το µεγάλο στοίχηµα, στις συνθήκες βα-
θιάς ύφεσης που ζούµε, είναι η επανεκκίνηση της αναπτυξιακής
µηχανής και η ανάκαµψη της οικονοµίας. Πολύ σηµαντικό εργα-
λείο γι’ αυτό είναι το ΕΣΠΑ. Δεν διαφεύγει από κανέναν ότι το
ΕΣΠΑ ξεκίνησε στραβά και µε καθυστερήσεις, µε την κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας. Στη συνέχεια από τις κυβερνήσεις του
ΠΑΣΟΚ έγιναν βήµατα µπροστά που επιτάχυναν την απορρό-
φηση, η οποία έχει φτάσει σήµερα νοµίζω στο 27%.

Ιδιαίτερα πιστεύω ότι είναι θετικές ορισµένες ενέργειες που
έγιναν µετά τον Ιούλιο φέτος, όπως για παράδειγµα η αναθεώ-
ρηση των προγραµµάτων και η προσπάθεια προώθησης ώριµων
έργων. Όµως, όλα αυτά δεν αρκούν. Χρειάζεται να ενταθούν οι
προσπάθειες µε συγκεκριµένες στοχεύσεις. 

Η αναγκαιότητα άµεσης τόνωσης της οικονοµίας, σε συνδυα-
σµό µε τον κίνδυνο απώλειας πόρων από επιµέρους τοµείς, επι-
βάλλει να αξιοποιήσουµε στο έπακρο όλες τις δυνατότητες και
ιδιαίτερα τις νέες δυνατότητες που εξασφαλίσαµε από την Ευ-
ρώπη και αναφέροµαι στη µείωση της εθνικής συµµετοχής, στην
τεχνική βοήθεια και λοιπά, προκειµένου να επιταχυνθούν οι ρυθ-
µοί. 

Προς αυτήν την κατεύθυνση θα συµβάλλει και η συνέχιση των
µεγάλων έργων των αυτοκινητοδρόµων, τα οποία εκτελούνται µε
συµβάσεις παραχώρησης. Έχουν παγώσει αυτά τα έργα και έχει
χαθεί πολύς χρόνος. Πρόσφατα, σε ενηµέρωση προς την Επι-
τροπή Οικονοµικών Υποθέσεων, ο Υπουργός Υποδοµών επιβε-
βαίωσε ότι βρίσκονται σε εξέλιξη οι διαπραγµατεύσεις του
δηµοσίου µε τις τράπεζες και τους παραχωρησιούχους. Είναι
όµως αβέβαιη και η έκβαση και το χρονοδιάγραµµα. 

Αναφέρθηκα, κύριε Υπουργέ, στην ερώτησή µου σ’ αυτό το
θέµα, γιατί άπτεται των αρµοδιοτήτων σας, δεδοµένου ότι συζη-
τείται να χρησιµοποιηθούν πόροι του ΕΣΠΑ µέσω του υπό σύ-
σταση εγγυητικού ταµείου για εγγυήσεις προς τις τράπεζες µε
συµβολή και της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων. Και αυτό
φαίνεται ότι θα παίξει σηµαντικό ρόλο στο ξεµπλοκάρισµα των
έργων. Απ’ ό,τι άκουσα, φαίνεται ότι σήµερα έγινε και συζήτηση
µε τον Επίτροπο Χαν γι’ αυτό το ζήτηµα.

Περιµένω, λοιπόν, την απάντησή σας στα δύο επιµέρους ερω-
τήµατα, για τις συγκεκριµένες ενέργειες διασφάλισης των πόρων
και περαιτέρω επιτάχυνσης της  απορρόφησης αλλά και για τις
κοινές ενέργειες µε το Υπουργείο Υποδοµών όσον αφορά την
απεµπλοκή των έργων των αυτοκινητοδρόµων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Γείτονα. 
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας

και Ναυτιλίας κ. Αθανάσιος Μωραΐτης. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-

νιστικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, τους τελευταίους µήνες πράγµατι έχει γίνει

µια πολύ µεγάλη προσπάθεια –την ανέφερε κι ο κ. Γείτονας- µε
στόχο την επιτάχυνση της απορρόφησης του  ΕΣΠΑ.  Είναι µια
προσπάθεια που συντονίζει το Υπουργείο µας, αλλά θα µου επι-

τρέψετε να πω ότι αφορά και άλλα Υπουργεία αλλά και τις περι-
φέρειες της χώρας και ο καθένας σ’ αυτήν τη µεγάλη προσπά-
θεια, σ’ αυτό το εθνικό στοίχηµα, αν θέλετε, έχει τη δική του
ευθύνη στο στόχο που του αναλογεί. 

Θέλω, όµως, να µιλήσω για το Υπουργείο Ανάπτυξης και να
µπορέσω στο λίγο χρόνο που έχω µπροστά µου να ξεδιπλώσω
τις ενέργειες, τις παρεµβάσεις και τις αποφάσεις τις οποίες πή-
ραµε το τελευταίο χρονικό διάστηµα, ώστε να µπορέσουµε πράγ-
µατι να επιταχύνουµε την απορρόφηση του ΕΣΠΑ. Έχουµε
διαµορφώσει ένα συγκεκριµένο σχέδιο δράσης στο Υπουργείο
Ανάπτυξης, το οποίο έχει δύο ξεκάθαρους και συγκεκριµένους
στόχους. 

Ο πρώτος στόχος είναι να αφήσουµε πίσω µας αυτές τις πολ-
λές και µεγάλες παθογένειες του παρελθόντος και να µπορέ-
σουµε να σπάσουµε τις γραφειοκρατικές δοµές, οι οποίες τι
κατάφεραν µέχρι σήµερα; Κατάφεραν να εγκλωβίσουν πολύτι-
µους πόρους του ΕΣΠΑ και βεβαίως την οµαλή του πορεία. Αυτό
το επιτυγχάνουµε µε όλες τις αποφάσεις που πήραµε, οι οποίες
απλοποιούν και αποκεντρώνουν τις διαδικασίες του ΕΣΠΑ και βε-
βαίως καταργούν, αν θέλετε, όλες αυτές τις διαδικασίες που
πραγµατικά ήταν περιττές και σε καµµία περίπτωση δεν µπορού-
σαν να βοηθήσουν.

Εκτός απ’ αυτό πήραµε µια άλλη, πολύ σηµαντική, επίσης,
απόφαση: να στηρίξουµε τους αδύναµους δικαιούχους µε πρό-
σθετη τεχνική βοήθεια. Το πρόγραµµα τεχνικής υποστήριξης
είναι της τάξεως των 13 εκατοµµυρίων. Την προηγούµενη εβδο-
µάδα ξεκινήσαµε µε εκατόν δέκα δήµους και κάποιες περιφέ-
ρειες, στους οποίους δόθηκαν περίπου 50.000 ευρώ στον
καθέναν, ώστε να µπορέσουν να στηρίξουν τα ώριµα µικρά ή µε-
γάλα έργα, τα οποία έχουν στην περιφέρειά τους, στη διαδικασία
µιας καλύτερης απορρόφησης. 

Ο δεύτερος στόχος έχει να κάνει µε µια τολµηρή πολιτική από-
φαση, µε µια απόφαση που έρχεται και βάζει «κόκκινες γραµ-
µές», αλλά θα έλεγα ότι θέτει και όλους µας προ των ευθυνών
µας, µπροστά σ’ αυτό το οποίο έχουµε µπροστά µας να υλοποι-
ήσουµε.

Βάλαµε ένα τέλος σε µία παθογένεια, την οποία γνωρίζετε
καλά και την αναφέρατε κι εσείς, αγαπητέ συνάδελφε. Πολύτιµοι
πόροι ήταν εγκλωβισµένοι για χρόνια σε νεκρά έργα και πήραµε
µια µεγάλη πολιτική απόφαση τον Ιούνιο, να τελειώσουµε µια και
καλή µε όλη αυτήν την παρωδία, η οποία γινόταν και προχω-
ρούσε και πήγαινε χρόνια πίσω. Τι γινόταν; Ώριµα έργα δεν
υπήρχαν και µέσω παρεµβάσεων Βουλευτών, δηµάρχων, νοµαρ-
χών, υπουργών βαφτίζαµε «ώριµο» το οποιοδήποτε έργο, το βά-
ζαµε, αλλά αυτό δεν προχωρούσε. Εµείς τι κάναµε τον Ιούνιο και
τον Ιούλιο; Στείλαµε µια ξεκάθαρη απόφαση του Υπουργού και
ένα ξεκάθαρο σήµα του Υπουργείου που έλεγε, ότι θα έχουµε
απεντάξεις έργων. Κι εκεί ακριβώς είδαµε τα πρώτα αποτελέ-
σµατα.

Θέλω να µε ακούσετε λίγο προσεκτικά. Το τελευταίο εξάµηνο
έχουµε χίλιες οκτακόσιες πενήντα δύο εντάξεις και επτακόσιες
εξήντα οκτώ συµβασιοποιήσεις σε έργα ΕΣΠΑ. Μόνο στους τε-
λευταίους έξι µήνες έχουµε στηρίξει έξι χιλιάδες διακόσιες
εξήντα τρεις επιχειρήσεις µε ενισχύσεις ύψους 500 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να συµπληρώσω ότι στο πλαίσιο
του επενδυτικού νόµου πληρώσαµε φέτος 1,1 δισεκατοµµύριο
ευρώ σ’ αυτούς που επενδύουν στη χώρα µας κάτω απ’ αυτές
τις δύσκολες συνθήκες που όλοι γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά.
Κι όλα αυτά έγιναν µέσα σ’ ένα πολύ δύσκολο περιβάλλον και σε
µία πολύ δύσκολη εκκίνηση. Θέλω να θυµίσω ότι τον Οκτώβριο
του 2009 η απορρόφηση του ΕΣΠΑ ήταν στο 2,7% κι αυτό που
καταφέραµε µέσα σε δύο χρόνια, κάτω από αντίξοες συνθήκες
και προσπαθώντας να πολεµήσουµε µια γραφειοκρατία κι ένα
σύστηµα το οποίο δεν µπορούσε να λειτουργήσει και να είναι
αποδοτικό, ήταν να προσεγγίσουµε τον κοινοτικό µέσο όρο και
να έχουµε σήµερα φθάσει την απορρόφησή µας στο 27%.
Έχουµε λοιπόν έναν δεκαπλασιασµό της απορρόφησης του
ΕΣΠΑ.

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ στη δεύτερη σηµαντική
ερώτηση του αγαπητού συναδέλφου που αφορά τις συµβάσεις



παραχώρησης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κύριε Γείτονα, έχετε το λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε ικανοποιεί η απάντηση όσον αφορά την επι-

βεβαίωση της βούλησης κατ’ αρχάς της Κυβέρνησης -την οποία
δεν µπορώ να αµφισβητήσω ούτε αµφισβήτησα ποτέ- να δώσει
έµφαση στο µέτωπο της ανάπτυξης.

Έχω πει επανειληµµένα και σε αυτήν την Αίθουσα ότι καλώς
µας απασχολούν τα δηµοσιονοµικά ελλείµµατα, γιατί επιβάλλεται
να γίνει αποκατάσταση της δηµοσιονοµικής τάξης, να βάλουµε
τάξη δηλαδή στα του οίκου µας. Αλλά εκείνα που πονάνε πολύ
περισσότερο είναι τα παραγωγικά, τα αναπτυξιακά ελλείµµατα.
Και υπάρχουν µεγάλα, κι εδώ πρέπει να κερδίσουµε το στοίχηµα,
γιατί αυτό έχει σχέση και µε τα εισοδήµατα και µε τις θέσεις ερ-
γασίας και έχει σηµασία για να µπορεί να σταθεί στα πόδια της,
να σταθεί σταθερά η οικονοµία µας. Γι’ αυτό οπωσδήποτε –και
το λέω µιας και µιλώ µε εσάς τους Υπουργούς που βλέπω στα
έδρανα και που έχουν αυτήν την περίοδο την ευθύνη της ανά-
πτυξης- χρειάζεται παραγωγική ανασύνταξη στη χώρα και ανά-
κτηση της χαµένης ανταγωνιστικότητας στην οικονοµία. 

Όµως, στη φάση που είµαστε, που βαθαίνει η ύφεση και η
αγορά είναι παγωµένη, χρειάζονται και ενέσεις ρευστότητας
στην οικονοµία, για να πάρει τα πάνω της. Δεν µπορεί να γίνει
αλλιώς. Στις τράπεζες -και µε την απόφαση της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και εδώ στην Ελλάδα µε µέτρα που πήραµε- νοµοθετι-
κές ρυθµίσεις, δίνουµε νέες δυνατότητες για περισσότερη ρευ-
στότητα. Είναι καιρός να περάσει στην αγορά. 

Το αφήνω, όµως, αυτό το ευρύτερο σκέλος, για να επανέλθω
στο βασικό µου ερώτηµα, το οποίο έχει σχέση και µε το αποτέ-
λεσµα, γιατί η πολιτική, κύριε Υπουργέ, κρίνεται από το αποτέ-
λεσµα και όχι από τις προθέσεις. Το ζεστό χρήµα προκύπτει και
θα έρθει σίγουρα από το ΕΣΠΑ και συνεπώς η προώθηση των
έργων και των δράσεων του προγράµµατος είναι πρώτη προτε-
ραιότητα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Συµφωνώ µε αυτά που άκουσα, µε τις ενέργειες και τις πρω-
τοβουλίες που αναφέρατε ότι λαµβάνετε στην κατεύθυνση της
ενίσχυσης της απορροφητικότητας των πόρων του ΕΣΠΑ. Δίνω
δε ιδιαίτερη σηµασία σε αυτό που είπατε, δηλαδή στην εξασφά-
λιση και προώθηση ώριµων έργων και δράσεων. Αυτό είναι το
κλειδί. Αν δεν υπάρχουν ώριµα έργα και δράσεις, κάπου το πρό-
γραµµα παραπέρα θα κολλήσει. 

Οι συντονισµένες προσπάθειες και πρωτοβουλίες που γίνον-
ται, επίσης, µε τον Επίτροπο Χάν, και τον Γερµανό επικεφαλής
των εµπειρογνωµόνων είδα ότι και σήµερα που το θέµα είναι
στην επικαιρότητα. Αυτή η συζήτηση της ερώτησης συµπίπτει µε
την επίσκεψή τους και µε τις συζητήσεις πάνω σε αυτά τα ζητή-
µατα- είναι λοιπόν οι ενέργειες και για εµένα και καλοδεχούµενες
και αξιοσηµείωτες. Όµως, δεν αρκεί η γενική κινητοποίηση, δεν
θα φέρει µόνη της αποτελέσµατα, αλλά χρειάζονται στοχευµένες
δράσεις. 

Υπ’ αυτήν την έννοια ένα εργαλείο είναι το ζήτηµα που έθιξα,
το θέµα των αυτοκινητοδρόµων, για το οποίο είπατε ότι θα µου
δώσετε ορισµένες απαντήσεις στη δευτερολογία σας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να σας πω, όµως, εκ των προτέρων –τα έχω πει και στον

Υπουργό Υποδοµών πρόσφατα- ότι πρέπει να τελειώνουµε το τα-
χύτερο δυνατό µε τις συνοµιλίες. Στέρεψαν τα περιθώρια χρό-
νου. Είναι ανάγκη οι συνοµιλίες -και το λέω και σε σας, το είπα
και στον Υπουργό Υποδοµών- να προχωρήσουν όχι µε υπηρεσια-
κούς παράγοντες αλλά µε την ενεργό συµµετοχή των ιδίων των
συναρµόδιων Υπουργών. Οι Υπουργοί κυβερνούν, δεν αρθρο-
γραφούν, υπογράφουν και πρέπει να µετέχουν ενεργά στις συ-
νοµιλίες. Κάποτε κάποιοι βάλαµε το κεφάλι µας στον τορβά, στα
έργα. Έγιναν τα έργα στη χώρα και οι συµβάσεις παραχώρησης
και έτσι σήµερα υπάρχουν αυτά και αποτελούν βάση της ανά-

πτυξης. 
Χρειάζεται, λοιπόν, να προχωρήσει ο διάλογος και να καταλή-

ξουµε. Στο διάλογο ασφαλώς πρέπει να ξέρουµε πού σταµατάµε,
ποια είναι η «κόκκινη» γραµµή και προφανώς η Κυβέρνηση δεν
έχω κανένα λόγο να µην θεωρήσω ότι θα προστατεύσει πλήρως
τα συµφέροντα του δηµοσίου. Σε κάθε περίπτωση, όµως, εάν
υπάρχουν ουσιώδεις τροποποιήσεις στις συµβάσεις, θα πρέπει
να έρθουν το ταχύτερο στη Βουλή για να προχωρήσουν τα έργα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αν έχετε την καλο-
σύνη ολοκληρώστε παρακαλώ, κύριε Γείτονα.

Σας ευχαριστώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είναι µεγάλο το ζήτηµα. Πράγµατι δεν πρέπει να µας διαφεύ-

γει σε καµµία περίπτωση -και το λέω στην Αίθουσα- και ιδιαίτερα
δεν πρέπει να διαφεύγει από την Κυβέρνηση ότι περαιτέρω κα-
θυστερήσεις στις συνοµιλίες, κύριε Πρόεδρε, µπορεί να έχουν
ενδεχοµένως ένα µικρό όφελος από τις διαπραγµατεύσεις, αλλά
µπορεί να έχουν µεγαλύτερη ζηµιά, να έχουµε µεγαλύτερες απο-
θετικές ζηµιές.

Γι’ αυτό καιρός είναι να παρέµβετε και να δοθεί αυστηρό χρο-
νοδιάγραµµα έτσι ώστε να επαναρχίσουν τα έργα, τα οποία θα
παίξουν σηµαντικό ρόλο στην ανάπτυξη και την απασχόληση. 

Σας ευχαριστώ και εσάς, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Γείτονα. 
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας

και Ναυτιλίας κ. Αθανάσιος Μωραΐτης για να δευτερολογήσει.   
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-

νιστικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα συµφωνήσω απόλυτα µαζί σας ότι η πολιτική κρίνεται από

το αποτέλεσµα. Θα συµφωνήσω και σε κάτι ακόµα που είπατε
στην πρώτη σας τοποθέτηση, ότι χάθηκε χρόνος. Πράγµατι, χά-
θηκε χρόνος και χάθηκε χρόνος στις συµβάσεις παραχώρησης
που πιστεύω ότι θα ήταν η ατµοµηχανή της ανάπτυξης αυτές τις
δύσκολες ώρες που περνά η χώρα µας. 

Εγώ αυτό το οποίο θέλω να πω σε εσάς, αγαπητέ κύριε Γεί-
τονα, αλλά και στους συναδέλφους είναι ότι –άλλωστε ο αρµό-
διος Υπουργός το κατέθεσε και σε γραπτές ερωτήσεις, ξέρουµε
όλοι πού βρίσκεται η διαπραγµάτευση και η διαβούλευση- και το
Υπουργείο Υποδοµών και το Οικονοµικών και οι ανάδοχοι των
έργων και οι τράπεζες είναι σε µια διαβούλευση για µια –θα
έλεγα- σκληρή διαπραγµάτευση. 

Η ενηµέρωση που έχουµε γι’ αυτές τις διαπραγµατεύσεις είναι
ότι βρίσκονται στην τελική ευθεία και εντός του Ιανουαρίου του
2012 θα ανακοινωθεί ένα νέο πλαίσιο υλοποίησης των αυτοκινη-
τοδρόµων. Εγώ είµαι από αυτούς που είναι αισιόδοξοι και πι-
στεύω ότι πράγµατι Ιανουάριο-Φεβρουάριο του 2012 θα
µπορέσουµε να κοιτάξουµε τους πολίτες στα µάτια και να πούµε
ότι αυτό το καταφέραµε και ξεκινάµε αυτά τα µεγάλα έργα που
έχει ανάγκη η χώρα µας σήµερα. 

Όµως, θέλω να φύγω από τη διαδικασία της διαπραγµάτευσης
και της διαβούλευσης που πράγµατι –συµφωνώ µαζί σας- έχει
κρατήσει για πάρα πολλά χρόνια και να δούµε λίγο το ρόλο του
Υπουργείου Ανάπτυξης, πώς έρχεται συµπληρωµατικά το Υπουρ-
γείο µε δυο βασικές ενέργειες, ώστε να µπορέσει να κάνει πιο
εύκολες τις διαπραγµατεύσεις και τις διαβουλεύσεις για να προ-
χωρήσουµε.

Το πρώτο είναι ότι έχουµε καταθέσει µια συγκεκριµένη πρό-
ταση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την επίλυση του µεγάλου ζη-
τήµατος των απαλλοτριώσεων. Τι ζητάµε; Η πρότασή µας είναι
ότι θέλουµε το 10% του επιλέξιµου κόστους των απαλλοτριώ-
σεων να υπολογίζεται στο συνολικό προϋπολογισµό του έργου
και όχι µόνο σε δηµόσια δαπάνη. Τι θα κερδίσουµε από αυτό;
Από αυτό θα αντλήσουµε επιπλέον 400.000.000 από το ΕΣΠΑ, τα
οποία θα τα προωθήσουµε στις απαλλοτριώσεις αυτών των µε-
γάλων έργων παραχώρησης. 

Παράλληλα, βλέποντας το µεγάλο πρόβληµα της ρευστότητας
–στο οποίο και εσείς αναφερθήκατε και το οποίο βλέπουµε ότι
το αντιµετωπίζουν σήµερα και οι τράπεζες και οι µεγάλες εται-
ρείες που καλούνται να υλοποιήσουν και να λάβουν µέρος σε
αυτά τα µεγάλα έργα- έχουν γίνει επίπονες προσπάθειες του



Υπουργού κ. Χρυσοχοΐδη και υπάρχουν και σχετικές διαβουλεύ-
σεις µε τον Επίτροπο Χαν –που και εσείς αναφέρατε- και προ-
ωθείται τροποποίηση του Ευρωπαϊκού Κανονισµού 1083/2006
για το ΕΣΠΑ.

Με την εν λόγω τροποποίηση θα είναι πλέον εφικτό να διατε-
θούν πόροι του ΕΣΠΑ στην Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, η
οποία θα µοχλεύσει και τους δικούς της πόρους δηµιουργώντας
ένα χρηµατοδοτικό ταµείο. Αυτό το χρηµατοδοτικό µέσο θα εξα-
σφαλίσει τη ρευστότητα στις τράπεζες, οι οποίες θα δανειοδο-
τούν αυτά τα µεγάλα αναπτυξιακά έργα του ΕΣΠΑ.

Βρισκόµαστε σε µια συνεχή συνεννόηση και διαβούλευση µε
το Υπουργείο Υποδοµών και µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επεν-
δύσεων. Το Υπουργείο Ανάπτυξης συµµετέχει και συντονίζει
αυτή τη µεγάλη προσπάθεια για την οριστικοποίηση αυτού του
χρηµατοδοτικού εργαλείου, το οποίο πράγµατι θα µπορέσει να
δώσει αυτές τις λύσεις. 

Κύριε Πρόεδρε, κλείνω λέγοντας ότι η ανάπτυξη στη χώρα µας
σε καµµία περίπτωση δεν θα έρθει µε το πάτηµα ενός κουµπιού.
Χρειάζεται ένα ξεκάθαρο όραµα. Χρειάζεται ένα συγκεκριµένο
µοντέλο, το οποίο θα πρέπει να υπηρετήσουµε. Χρειάζονται κά-
ποιες ρήξεις και κάποιες αλλαγές σε νοοτροπίες και λογικές που
τις πληρώσαµε µέχρι σήµερα και βεβαίως χρειάζεται η δουλειά
–όπως ανέφερα και στην πρώτη µου τοποθέτηση- που κάνουµε
σήµερα στο ΕΣΠΑ που πάµε έργο-έργο και κάθε µέρα φέρνουµε
ένα µικρό αποτέλεσµα. Αυτά τα µικρά αποτελέσµατα θα µπορέ-
σουν πράγµατι να οδηγήσουν αυτή την ατµοµηχανή της ανάπτυ-
ξης το 2012 και το 2013, ώστε να βλέπουµε σε όλη τη χώρα µικρά
και µεγάλα έργα να υλοποιούνται.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Υφυπουργό κ. Αθανάσιο Μωραΐτη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να κάνω µια ανα-

κοίνωση προς το Σώµα:
Οι Υπουργοί Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-

µάτων, Οικονοµικών, Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτι-
λίας, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και
Προστασίας του Πολίτη, κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Για την προ-
σαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας προς τις διατάξεις της Οδη-
γίας 2005/35/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της  7ης Σεπτεµβρίου του 2005 σχετικά µε τη ρύ-
πανση από τα πλοία και τη θέσπιση κυρώσεων, περιλαµβανοµέ-
νων των ποινικών κυρώσεων για αδικήµατα ρύπανσης (L255), η
οποία τροποποιήθηκε µε την Οδηγία 2009/123/ΕΚ του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 21ης Οκτωβρίου του
2009 (L280) και άλλες διατάξεις». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια διαρκή επιτροπή.
Ακολουθεί η δεύτερη µε αριθµό 808/19-10-2011 ερώτηση πρώ-

του κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυρίδωνος
Γαληνού προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε τον ανασχε-
διασµό του χωροταξικού του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» στη Λέσβο. 

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εσωτερικών, κ.
Πάρης Κουκουλόπουλος.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Σπυρίδων
Γαληνός, για δύο λεπτά για να αναπτύξει την ερώτησή του.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η δογµατική και αδικαιολόγητη εφαρµογή της χωροταξικής

αρχής του σχεδίου «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» «Όλο το νησί ένας δήµος»,
έχει γίνει αιτία πολλών δεινών για τη Λέσβο. Υπάρχει υποβάθµιση
της ποιότητας ζωής, ενώ σηµαντικοί κίνδυνοι ελλοχεύουν για την
οικονοµική δραστηριότητα. Ο ανασχεδιασµός του χωροταξικού
του σχεδίου «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» είναι αναγκαία συνθήκη για να κα-
ταστεί το νησί εκ νέου λειτουργικό. 

Πόλεις µε σηµαντικό πληθυσµιακό δυναµικό, µε παραγωγικό
ιστό και δυνατότητες ανάπτυξης υφίστανται τη λαίλαπα καταρ-
γήσεων ή υποβαθµίσεων ζωτικών υπηρεσιών και λειτουργιών που
εδρεύουν ή δυστυχώς έδρευαν στην περιοχή. Χαρακτηριστικό
παράδειγµα είναι το Πλωµάρι. Η ΔΟΥ έφυγε, το υποκατάστηµα
του ΙΚΑ επίσης, το ειρηνοδικείο αποµακρύνεται, συζητούνται και
οι τράπεζες. Το ίδιο έγινε στη Γέρα, στην Ερεσό, στην Μήθυµνα.
Τι θα γίνει, κύριε Υπουργέ, επιτέλους µε τα χωριά µας;

Η ποιότητα της ζωής των κατοίκων υποβαθµίζεται, οι επενδύ-

σεις εκµηδενίζονται, οι κάτοικοι αγανακτούν, φεύγουν, µετατρέ-
πονται σε εσωτερικούς µετανάστες σε µια εποχή που πρέπει να
µείνουν στον τόπο τους. Σήµερα, που εθνικό πρόταγµα είναι η
αναζωογόνηση του παραγωγικού ιστού της χώρας και η δηµι-
ουργία προστιθέµενης αξίας στον πρωτογενή τοµέα, στην πρω-
τογενή παραγωγή, σήµερα που η επαρχία πρέπει να παραµείνει
ενεργή, δραστήρια, ζωντανή, για να πραγµατώσει η Ελλάδα τις
δυνατότητές της, οδηγείται σε τεχνική και διά πολιτικών αποφά-
σεων παρακµή. 

Δεδοµένου ότι η λογική της εγκατάλειψης υποδαυλίζεται και
κινητοποιείται από το χωροταξικό σχεδιασµό του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»
αποτελεί ιστορική, κοινωνική, οικονοµική και λειτουργική ανα-
γκαιότητα η άµεση και συνολική επανεξέταση της εφαρµογής
του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» στη Λέσβο. Γι’ αυτό και ερώτηµά του ήταν
και παραµένει, τι θα πράξετε, για να υπάρξει άµεσα επανασχε-
διασµός της χωροταξικής διάστασης του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» στη
Λέσβο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, τον
κ. Γαληνό. 

Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Εσωτερικών, κ. Πάρης Κουκουλό-
πουλος. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Κύριε Πρόεδρε, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, ευθύς εξ’
αρχής επιβάλλεται να πω ότι ζήτηµα επανεξέτασης του χωροτα-
ξικού του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» οπουδήποτε στην επικράτεια δεν τίθε-
ται τουλάχιστον αυτήν τη στιγµή, για να µην δηµιουργείται -κάτι
σαν αυτό που λέµε- φρούδες ελπίδες ή µια προσδοκία χωρίς πε-
ριεχόµενο και αποτέλεσµα. 

Στο τέλος της δηµοτικής περιόδου θέλω να πιστεύω ότι η ελ-
ληνική πολιτεία  συνολικά, ως συντεταγµένη πολιτεία, αρµόδιο
Υπουργείο, βουλευτές του νησιού, αυτοδιοικητικοί κ.λπ., θα
έχουν την νηφαλιότητα να αξιολογήσουν το εγχείρηµα για να
δουν εάν κάπου πρέπει να γίνουν αλλαγές, γιατί η λογική λέει
πως εάν υπάρξουν κάπου αλλαγές –µιλάω γενικά, δεν µιλάω για
τη Λέσβο- θα πρέπει να γίνουν την παραµονή των επόµενων δη-
µοτικών εκλογών. Νοµίζω ότι ο καθένας καταλαβαίνει το γιατί.
Δεν τίθεται λοιπόν σήµερα τέτοιο ζήτηµα. 

Με αφορµή, όµως, την ερώτησή σας θέλω το ίδιο καθαρά να
τονίσω ένα δεύτερο σηµείο: τα υποκαταστήµατα του ΙΚΑ, των
τραπεζών, των ΔΟΥ δεν έχουν επηρεαστεί ούτε κατά ελάχιστο
από τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». 

Θα φέρω ένα παράδειγµα: τη ΔΟΥ. Ξέρετε πως στην πλειονό-
τητα των περιφερειακών ενοτήτων –νοµών που λέγαµε της
χώρας µέχρι 31-12-2010- έχουν συρρικνωθεί οι υπηρεσίες σε µία
ΔΟΥ στην έδρα της πρωτεύουσας του νοµού ή περιφερειακής
ενότητας σήµερα. Κατά συνέπεια, παρ’ ότι υπάρχουν και άλλοι
καλλικρατικοί δήµοι στην ίδια περιοχή, στην ίδια περιφερειακή
ενότητα, δεν υπάρχει υποκατάστηµα ΔΟΥ. 

Θέλω να πω δηλαδή ότι το Πλωµάρι εν προκειµένω που χρη-
σιµοποιείτε ως παράδειγµα -το οποίο και το ξέρω και το αγαπώ,
όπως οι περισσότεροι Έλληνες νοµίζω, είναι πασίγνωστο για
πολλούς λόγους- δεν θα είχε διαφορετική αντιµετώπιση από ορ-
γανισµούς ή Υπουργεία, όπως είναι το ΙΚΑ και το Υπουργείο Οι-
κονοµικών αντίστοιχα –αναφέροµαι στα παραδείγµατά σας- εάν
δεν είχε γίνει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». Δεν έχει επηρεάσει ο «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗΣ», λοιπόν, σε αυτό το σηµείο όλη αυτήν την εξέλιξη. 

Το τρίτο σηµείο τώρα στο οποίο θέλω να εστιάσω την τοποθέ-
τησή µου αφορά την ουσία αυτού που είπατε. Είναι τα πράγµατα
έτσι; Εγώ κάνω µία υπόθεση ότι τα πράγµατα είναι έτσι στη
Λέσβο και στο Πλωµάρι ειδικότερα, όπως εσείς περιγράψατε.
Εσείς ξέρετε πολύ καλύτερα από εµένα, εκεί ζείτε, εκεί εκλέγε-
στε, από εκεί έχετε πολλαπλές πληροφορίες. Εγώ, λοιπόν, θέλω
να σας πω, κύριε συνάδελφε, ότι αυτό το ζήτηµα που θέσατε της
ανάπτυξης ή της φθίνουσας πορείας µιας περιοχής –και θα
απαντήσω στη δευτερολογία µου, για να µην καταχραστώ το
χρόνο- συνδέεται µεν µε τη δοµή, την αρχιτεκτονική δηλαδή που
έχει η πολιτεία και εν προκειµένω η αυτοδιοίκηση, µε τις δοµές
διοίκησης και αυτοδιοίκησης, αλλά κατά τη γνώµη µου –που δεν
έχει σχέση µόνο µε την αυτοδιοικητική µου εµπειρία, αλλά και µε
µία αρκετά καλή γνώση της πραγµατικότητας που υπάρχει και
σε άλλες χώρες ευρωπαϊκές και της Βόρειας Αµερικής, χώρες



δηλαδή που θέλουµε να φθάσουµε και να τους µοιάσουµε- συν-
δέεται ακριβώς αντίστροφα από ό,τι συνηθίζουµε στην Ελλάδα
και από ό,τι έχει εκτεθεί στην ερώτησή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υφυπουργό. 

Το λόγο έχει τώρα, ο κ. Σπυρίδων Γαληνός για την περαιτέρω
ανάπτυξη της ερώτησης. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Στην έγγραφη απάντηση την οποία εκπρόθεσµα έλαβα, κύριε

Υπουργέ, από το Υπουργείο σας ο Υπουργός κ. Γιαννίτσης
απαντά «οι υπηρεσίες δεν φεύγουν και οι πολίτες δεν στερούνται
υπηρεσιών». Αυτό στον κάτοικο της Λέσβου σας διαβεβαιώ ότι
µόνο ως ακραία κακόγουστο ανέκδοτο µπορεί να ακουστεί. Και
βέβαια, οι υπηρεσίες φεύγουν. Και βέβαια, οι πολίτες στερούνται
υπηρεσιών. Πόλεις και χωριά µε δυναµική ανάπτυξης εγκαταλεί-
πονται. Ενός κακού µύρια έπονται. Και το κακό στη συγκεκριµένη
περίπτωση είναι ο δήµος, ο ένας δήµος για όλη τη Λέσβο, ο
δήµος-τέρας που είναι αδύνατο να διοικηθεί. 

Θα σας διαβάσω µια παράγραφο της επιστολής του Δηµάρχου
Λέσβου, του κ. Βουνάτσου προς το Υπουργείο σας και πιστεύω
ότι και από εκεί θα βγάλετε τα συµπεράσµατά σας: «Δυστυχέ-
στατα, ο δήµος µας αποτελεί το πειραµατόζωο στον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ», ο οποίος µας έχει οδηγήσει στο δυσδιοίκητο και έως
αδιοίκητο. Και ας προστεθεί και τούτο: Μας εξοντώνει καθηµε-
ρινά και ψυχικά και σωµατικά και καταβασανίζει και τους συνδη-
µότες µας. Και πάντα τούτα, παρά την εισήγηση του Ινστιτούτου
Τοπικής Αυτοδιοίκησης για τη δηµιουργία πέντε δήµων στη
Λέσβο».

Λύσεις υπάρχουν, κύριε Υπουργέ. Αυτό που έλειψε είναι η
πρόθεση. Μία απλή και εύκολη λύση είναι η µελέτη του Ινστιτού-
του Τοπικής Αυτοδιοίκησης, µελέτη που η Κυβέρνηση παρήγ-
γειλε, µελέτη που εφαρµόστηκε παντού και για όλους, για όλους
εκτός από µία εξαίρεση: τα µεγάλα µας νησιά πλην Κρήτης και
Εύβοιας. Εφαρµόστε την πρόταση και στη Λέσβο. Προσαρµόστε
την και εφαρµόστε την. Κάντε το, όµως, άµεσα. Κάντε το σή-
µερα. Η πραγµατικότητα, η εµπειρία πια που έχουµε έως σήµερα
από την εφαρµογή του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» συνηγορεί για µια τέτοια
αλλαγή του χωροταξικού. 

Η Λέσβος, κύριε Υπουργέ, δεν αντέχει άλλο. Δεν αντέχουµε
άλλο. Μας έχει κυριολεκτικά γίνει ο βίος αβίωτος. Διαλύεται ο
κοινωνικός ιστός. Διαλύεται ο παραγωγικός ιστός. Διαλύεται η
Λέσβος. Από την αρχή το λέγαµε. Δυστυχώς, δεν ακουστήκαµε.
Η Νέα Δηµοκρατία το έχει καταλάβει. 

Έχω τη ρητή και κατηγορηµατική δέσµευση του Αντώνη Σα-
µαρά ότι σε µια κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας µετά τις επόµενες
εκλογές, το χωροταξικό του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» στη Λέσβο θα είναι
από τα πρώτα που θα αλλαχθούν.

Το θέµα είναι ότι στη Λέσβο δεν αντέχουµε άλλους τρεις
µήνες. Η υποµονή εξαντλείται. Αυτή η κατάσταση δεν αντέχεται
ούτε για τρεις µέρες, ούτε για τρεις εβδοµάδες, ούτε για τρεις
µήνες. Κάθε ηµέρα που περνάει το αίσθηµα της απελπισίας, η
αίσθηση της απουσίας του κράτους και της διοίκησης, η αίσθηση
της αποµόνωσης µεγαλώνει. Κάθε µέρα που περνάει, η αίσθηση
της εγκατάλειψης γεννά τάσεις φυγής. Οι άνθρωποι που χάνουν
την ελπίδα, που νοιώθουν ότι όλοι τους εγκατέλειψαν, µε τη
σειρά τους εγκαταλείπουν τον τόπο τους, έναν τόπο όµορφο και
παραγωγικό, έναν τόπο ακριτικό και νησιωτικό, όριο και σύνορο
του Ελληνισµού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η άποψή µου είναι ότι πρέπει να κινηθείτε

άµεσα και αποφασιστικά. Στις παρούσες συνθήκες η απραξία ση-
µαίνει συνενοχή. Ο υφιστάµενος χωροταξικός σχεδιασµός για
τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» υπήρξε ένα εγκληµατικό λάθος. Μην επιτρέ-
ψετε στον εαυτό σας, µε την εµπειρία που έχετε και ως αυτοδι-
οικητικός, να γίνει συνένοχος σε ένα έγκληµα κατά της Λέσβου,
σ’ ένα έγκληµα κατά του έθνους. Ανακόψτε τη δυναµική της εγ-
κατάλειψης και της φυγής που έχει δηµιουργηθεί. Αλλάξτε το
χωροταξικό του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» στη Λέσβο. Κάντε το άµεσα. 

Κάντε το τώρα, κύριε Υπουργέ. Πρέπει να γίνουν µε έργα αυτά

και όχι µε λόγια.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Γαληνό.
Θα απαντήσει τώρα δευτερολογώντας ο Υφυπουργός, κ.

Πάρης Κουκουλόπουλος.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Θέλω να ξεκινήσω µε µία διευκρίνιση-διόρθωση, αγαπητέ
συνάδελφε.

Η εκπρόθεσµη απάντηση -ήταν αναγκαστικά εκπρόθεσµη,
γιατί µας βρήκε στη µετάβαση καθώς είχαµε αλλαγή Υπουργού
στο Υπουργείο Εσωτερικών, δεν υπήρξε αµέλεια ή πρόθεση προ-
φανώς- που υπογράφει, λοιπόν, σήµερα ο Υπουργός, ο κ. Γιαν-
νίτσης, αναφέρεται σε υπηρεσίες που έχουν σχέση µε τον
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», όπως κι εγώ είπα στην πρωτολογία µου. Δεν ανα-
φέρεται σε λοιπές υπηρεσίες του δηµοσίου, όπου η εξέλιξη –το-
νίζω ξανά- δεν συνδέεται πουθενά στην επικράτεια µε τον
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Πάρα πολλοί καλλικρατικοί δήµοι σήµερα στε-
ρούνται υποκαταστήµατος ΙΚΑ ή ΔΟΥ ή οτ,ιδήποτε άλλο. Δεν
έχει, λοιπόν καµµία σχέση µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ».

Έρχοµαι τώρα στην ουσία, στο προκείµενο που είπατε. Είπα
κάτι στην πρωτοµιλία µου και θέλω να το πω όσο γίνεται πιο κα-
θαρά για να το ακούσετε κι εσείς που ρωτάτε και όσοι συνάδελ-
φοι βρίσκονται στην Αίθουσα. 

Το 1994 έγινε µία µεγάλη µεταρρύθµιση µε τη θεσµοθέτηση
της νοµαρχιακής αυτοδιοίκησης. Το 1998 ακολούθησε ο «ΚΑΠΟ-
ΔΙΣΤΡΙΑΣ». Πρόκειται για δύο θεσµικές µεταρρυθµίσεις, που
έχουν αδιαµφισβήτητα θετικό πρόσηµο στην κοινή γνώµη, σε
όλους όσους σχετιστήκαµε µε αυτά τα ζητήµατα, στο κέντρο και
στην περιφέρεια. Οι προσδοκίες στον τοµέα της ανάπτυξης που
δηµιουργήθηκαν είναι µεγάλες. Αφορούσαν αµφότερες οι µεταρ-
ρυθµίσεις κατ’ εξοχήν –αν όχι αποκλειστικά ο «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ»-
την ελληνική περιφέρεια. 

Θυµίζω ότι στον «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑ» εξαιρέθηκαν τα πολεοδοµικά
συγκροτήµατα Αθηνών-Θεσσαλονίκης και η νοµαρχιακή αυτοδι-
οίκηση, βέβαια, είχε χειροπιαστά αποτελέσµατα -ήταν ορατή
πολύ λιγότερο στην Αθήνα, τον Πειραιά και τη Θεσσαλονίκη,
κατά κύριο λόγο, βέβαια- µε τους αιρετούς νοµάρχες σε όλη την
επικράτεια.

Το πρόσηµο –τονίζω ξανά- των δύο µεταρρυθµίσεων είναι θε-
τικό. Όµως, από το 1994 µέχρι το 2010 το µερίδιο της ελληνικής
περιφέρειας στο Ακαθάριστο Εγχώριο Προϊόν της χώρας από
64% κατέπεσε στο 44%. 

Γιατί το λέω αυτό; Σας είπα και στην αρχή ότι στην Ελλάδα το
ζήτηµα της δοµής το αντιµετωπίζουµε –νοµίζω- εντελώς αντί-
στροφα από ότι πρέπει να αντιµετωπίζεται. Οι δοµές από µόνες
τους δεν παράγουν κανένα αποτέλεσµα. Σας το λέω υπεύθυνα
και το υπογράφω. Άλλο είναι το ερώτηµα για τις δοµές, είναι
ακριβώς αντίστροφο: Αν βάλω συγκεκριµένους στόχους, οι
δοµές που έχω, τι αλλαγές χρειάζονται, τι προσαρµογές χρει-
άζονται για να υπηρετήσουν το στόχο που έβαλα σε ό,τι αφορά
την εξυπηρέτηση των πολιτών, την ποιότητα της ζωής, τους  δεί-
κτες ευηµερίας, αυτό που λέµε τελικά µε µία λέξη «ανάπτυξη»;

Το ζήτηµα, λοιπόν, µε τον ένα δήµο ανά νησί είναι να δούµε
και να αξιολογήσουµε –όπως είπα στην αρχή, αγαπητέ συνά-
δελφε- τι ακριβώς λείπει από θεσµικές ρυθµίσεις. Υπάρχουν ατέ-
λειες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Χριστοφιλοπούλου, δράτ-
τοµαι της ευκαιρίας µια και είστε εδώ, να σας πω ότι το υφιστά-
µενο θεσµικό πλαίσιο για την τροφοδοσία των σχολείων µε
πετρέλαιο θέρµανσης, εάν εφαρµοστεί κατά τον τύπο και µε
όρους διαφάνειας, θα αφήσει παραπάνω από το µισό νησί χωρίς
πετρέλαιο! Ξέρετε καλά σε τι αναφέροµαι και τι εννοώ!

Υπάρχουν, λοιπόν, πάρα πολλά απλά πράγµατα που πρέπει να
συµπληρωθούν και πολύ σηµαντικότερα. Προσωπικά, επειδή έχω
µία εµπλοκή λόγω της προηγούµενης θητείας µου και θεωρώ
τιµή µου που πρωτοστάτησα και πρωταγωνίστησα στο να περά-
σει στη συνείδηση της ελληνικής κοινωνίας ο ένας δήµος ανά
νησί –βέβαια, πρέπει να οµολογήσω ότι πάντα είχαµε µία επιφύ-
λαξη για τα πολύ µεγάλα νησιά- πρέπει να σας πω ότι αυτό είναι
µία µεγάλη πρόκληση. Η µεταρρύθµιση θέλει µεγάλα βήµατα και



µεγάλες συµπληρώσεις. 
Αν µε ρωτάτε, θα σας πω ότι πρέπει να προσπαθήσουµε για

τα νησιά όσο πουθενά αλλού, γιατί καθώς είναι οριοθετηµένα
από την ίδια τη φύση, είναι µία µεγάλη πρόκληση να καθιερώ-
σουµε κάποτε το θεσµό του δηµάρχου-κυβερνήτη. Θα σας πω
το πολύ απλό παράδειγµα, όπου για ένα έκτακτο γεγονός, για
ένα υγειονοµικό γεγονός, λόγω κακοκαιρίας εν τέλει το ελικό-
πτερο θα πετάξει ή δεν θα πετάξει. 

Είστε νησιώτης και ξέρετε καλύτερα από εµένα σε τι αναφέ-
ροµαι. Είναι µεγάλη πρόκληση να οργανώσουµε τα νησιά µε ένα
συγκεκριµένο και συγκροτηµένο τρόπο, γιατί τα νησιά έχουν
συγκεκριµένους δείκτες και µπορούν και για την ευηµερία των
κατοίκων, αλλά και στη συνολική εθνική προσπάθεια για ανά-
πτυξη, να αποτελέσουν κυριολεκτικά ναυαρχίδα της χώρας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Υφυπουργό κ. Πάρη Κουκουλόπουλο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τρίτη µε αριθµό 1150/27-10-

2011 ερώτηση πρώτου κύκλου της Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής
και Βουλευτού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Βαρ-
βάρας (Βέρας) Νικολαΐδου προς τον Υπουργό Διοικητικής Με-
ταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, σχετικά µε τον
κίνδυνο να κλείσουν οι παιδικοί σταθµοί του Δήµου Περάµατος,
δεν συζητείται και διαγράφεται.

Θα συζητήσουµε τώρα την τέταρτη µε αριθµό 1329/2-11-2011
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού κ. Κωνσταντίνου Κιλτίδη προς την Υπουργό Παι-
δείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη δι-
δασκαλία της Ελληνικής Γλώσσας στο πλαίσιο του Νέου Λυκείου.

Στην ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει η Υφυ-
πουργός κ. Παρασκευή Χριστοφιλοπούλου.

Το λόγο έχει τώρα ο κ. Κιλτίδης για την ανάπτυξη της ερώτη-
σής του.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αφορµή γι’ αυτήν την ερώτηση έδωσε ένα δηµοσίευµα της

καλής εφηµερίδας της Μακεδονίας, του «ΑΓΓΕΛΙΟΦΟΡΟΥ»,
όπου ο οµότιµος καθηγητής της Φιλοσοφικής Σχολής και γνω-
στός ανά το πανελλήνιο για την ευρυµάθειά του, την παιδεία του
και την προσφορά του, ο κ. Τσολάκης, κατήγγειλε αυτά τα οποία
συζητούνται και τα οποία δυστυχώς συζητούνταν και πριν από
περίπου είκοσι χρόνια, επί άλλου Υπουργού, περί της συγχώνευ-
σης της Αρχαίας Ελληνικής Γραµµατείας, της Νεοελληνικής Λο-
γοτεχνίας και της Νεοελληνικής Γλώσσας σε ένα µάθηµα, έτσι,
αφοριστικά, «Ελληνική Γλώσσα».

Κοιτάξτε, ούτε προγονοληψία υπάρχει ούτε κάποια λαγνεία
γύρω απ’ αυτό το θέµα της ελληνικής γλώσσας. Φοβούµαι, κυρία
Υπουργέ, ότι ο διάλογος που γίνεται στη διακοµµατική επιτροπή
–η οποία ορθώς εσυστάθη και ορθώς λειτουργεί- δεν είναι αυτός
ο οποίος θα σηµατοδοτήσει το πρέπον για την ελληνική γλώσσα.
Φοβούµαι δε ότι αυτό το οποίο µας παρασύρει µε την οικονοµι-
κίστικη θεώρηση της ζωής επί των πάντων, δυστυχώς σε λίγο θα
φέρει την καταδυνάστευση αυτής της κοινωνίας από τη γλωσ-
σική φτώχεια.

Η οικονοµική φτώχεια, αν το θέλετε, ανατάσσεται, η οπισθο-
δρόµηση, όµως, όταν δηλαδή θα υπάρξει άγνοια εννοιών στην
ελληνική γλώσσα, προφανώς δεν ανατάσσεται. Και τότε θα είναι
άχρηστη και η πολιτική, άχρηστες και οι οικονοµικές διαδικασίες
για οποιοδήποτε αποτέλεσµα θέλουµε να πετύχουµε µ’ αυτά τα
συνήθη φληναφήµατα. Και είναι φληναφήµατα, όταν προτάσσον-
ται από την ελληνική γλώσσα και τα νοήµατά της. «Απασχόληση»,
«ανταγωνιστικότητα», δηλητηριάσαµε τη ζωή των νέων ανθρώ-
πων µε συνθήµατα, τα οποία έπρεπε να έπονται των ανθρωπιστι-
κών επιστηµών.

Κύριε Πρόεδρε, για να µην κάνω κατάχρηση του χρόνου, θα
επανέλθω στη δευτερολογία µου. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κιλτίδη. 
Το λόγο έχει η Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και

Θρησκευµάτων, κυρία Παρασκευή Χριστοφιλοπούλου.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Θέλω να σας διαβεβαιώσω, αγαπητέ συνάδελφε -και µου
δίνεται η ευκαιρία µε την ερώτησή σας αυτή να ξεκαθαρίσω και
στο Κοινοβούλιο- για τη δουλειά που γίνεται για τη συγκρότηση
των νέων προγραµµάτων σπουδών. 

Θα σας καλύψω και τώρα και στη δευτερολογία µου, γιατί
φοβάµαι ότι δεν θα προλάβω να τα πω όλα στην πρώτη φορά. 

Θέλω, λοιπόν, ευθύς εξ’ αρχής να πω το εξής. Η δουλειά που
γίνεται είναι µία ενοποίηση σε µία διακριτή ενότητα της ελληνικής
γλώσσας που στοχεύει σε δύο πράγµατα, καθόλου στη
συγχώνευση. Αλλά σε τι; Στο να αναδείξει τη διαχρονικότητα της
ελληνικής γλώσσας, µε την έννοια ότι δεν φτάνει να λέµε στους
µαθητές ότι η νέα γλώσσα είναι συνέχεια της αρχαίας. Πρέπει
και να το δείχνουµε. 

Πώς το δείχνουµε; Το δείχνουµε, όταν η Νέα Ελληνική Γλώσ-
σα, µαζί µε την Αρχαία συγκροτούν µία ενότητα, η οποία µε την
ευρεία έννοια είναι ένα µάθηµα, αλλά κατ’ ουσία υπάρχει
ξεχωριστή ώρα για την Αρχαία Ελληνική Γλώσσα και Γραµµατεία
για τη Νέα Ελληνική Γλώσσα και για τη Νέα Ελληνική Λογοτεχνία.
Άρα έχουµε τρεις διακριτές ενότητες, οι οποίες είναι όχι µόνο
ποσοτικά διακριτές, στις ώρες που διατίθενται γι’ αυτές, αλλά
και µε την έννοια των προγραµµάτων σπουδών, αγαπητέ κύριε
Κιλτίδη. 

Θέλω πραγµατικά να σας διαβεβαιώσω ότι σε καµµία περί-
πτωση δεν είναι στην πρόθεσή µας να συγχωνεύσουµε -όπως
πολύ σωστά είπατε- και να πούµε, «δεν υπάρχει τίποτα άλλο,
είναι µία γλώσσα». Μία είναι η γλώσσα, αλλά υπάρχει η ιστορία.
Υπάρχει η αρχαία γλώσσα, υπάρχει η µεσαιωνική γλώσσα,
υπάρχει η νέα γλώσσα και υπάρχει αυτή η διαχρονικότητα που
αναδεικνύεται όταν και ευκταίον µάλιστα, είναι ένας ο καθηγητής
που αναλαµβάνει ολόκληρο το κοµµάτι και κάνει τις ώρες που
ανατίθενται. 

Θα δείτε ότι και ποσοτικά, ιδιαίτερα στη Β’ και Γ’ λυκείου, όπου
είναι τάξεις εξειδίκευσης, µε την έννοια όχι της εξειδίκευσης,
αυτής που είπατε, της απασχόλησης, αλλά όπου οι µαθητές,
ανάλογα και µε τις επιλογές τους, έχουν τη δυνατότητα να
εµπλουτίσουν τη γνώση τους, να κάνουν επιπλέον ώρες, να
µπουν πολύ πιο βαθιά, να εµπεδώσουν έννοιες και να αντιληφ-
θούν καλύτερα τα πράγµατα. 

Θα δείτε δε ότι αυτή η προσπάθεια ξεκινάει ήδη από το
γυµνάσιο. Στο γυµνάσιο, λοιπόν, που έχουν ξεκινήσει τα πιλοτικά
προγράµµατα σπουδών -αυτήν τη στιγµή έχουµε εκατόν ογδόντα
σχολεία νηπιαγωγεία, δηµοτικά, γυµνάσια στην Ελλάδα όπου
εφαρµόζονται- έχουµε τη γλώσσα σε τρεις διακριτές οµάδες,
Αρχαία, Νέα Γλώσσα και Λογοτεχνία, οι οποίες όµως έχει πολύ
µεγάλη σηµασία να διδάσκονται διακριτά µε διακριτά προγράµ-
µατα σπουδών, αλλά να διατρέχουν και λέξεις κλειδιά και έννοιες
και διαχρονικότητα και κυρίως εργαλεία µάθησης και ικανότητας,
τα οποία, κύριε Πρόεδρε, θα αναπτύξω στη δευτερολογία µου,
αφού ακούσω το συνάδελφο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
Υφυπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων,
κυρία Παρασκευή Χριστοφιλοπούλου. 

Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Κιλτίδης για την περαιτέρω
ανάπτυξη της ερώτησής του. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτό ακριβώς ήθελα να προλάβω, κυρία Υπουργέ. Στη ρύµη

του λόγου σας είπατε ότι θα διδάσκει ένας καθηγητής. Εκφυλί-
ζετε τη διάσταση της γλώσσας µε αυτόν τον τρόπο. Η Ελληνική
Γραµµατεία, το αρχαίο κείµενο το πρωτότυπο, η Νεοελληνική Λο-
γοτεχνία, η Νεοελληνική Γλώσσα προφανώς και απευθύνονται
σε ένα µαθητή. Στον µαθητή που πρέπει να πάρει τη γνώση, για
να µπορεί προφανώς να τον βοηθήσουν αυτά µε τη γλώσσα, όχι
µόνο κατά τη συνείδησή του που πρέπει να διαπλαστεί. Και η
γλώσσα είναι το ανεπανάληπτο, αν το θέλετε, που µας χάρισαν
οι πρόγονοι. Διότι, πολλές φορές κάποιοι και σ’ αυτήν την Αί-
θουσα και εκτός Αιθούσης διακηρύττουν το ανεπανάληπτο του
Ελληνισµού, αλλά λησµονούν ότι το ανεπανάληπτο του Ελληνι-
σµού στην ανθρωπότητα ήταν η γλώσσα. Η κυρίαρχη δηλαδή



προσφορά του Ελληνισµού στην ανθρωπότητα έχει να κάνει µε
τη γλώσσα. Όλα τα άλλα τα έχουν και άλλοι λαοί και θρησκεύ-
µατα και πολεµικές αρετές και άλλου είδους γνωρίσµατα που
φέρει ένας λαός διαχρονικά. 

Πώς θα σµικρύνετε εσείς το εύρος αυτό; Προφανώς -και σας
το έχω τονίσει µ’ αυτήν την ερώτηση- το ζητούµενο είναι ο ένας
µαθητής να έχει -όπως παλαιότερα, επί των ηµερών µας- τέσσε-
ρις διακριτούς κλάδους. Κατόπιν έγιναν τρεις κι παρέµειναν µε
αγώνες µέχρι τώρα τρεις. 

Εποµένως, το αρχαίο κείµενο, το πρωτότυπο –αν το θέλετε- η
Αρχαία Ελληνική Γλώσσα ως γραµµατεία, η Νεοελληνική Γλώσ-
σα και η Ελληνική Λογοτεχνία είναι στοιχεία τα οποία στον µα-
θητή θα δώσουν µε πολλαπλές διαστάσεις και αποχρώσεις και
εντάσεις άλλου είδους ανθρωπιστικό περιεχόµενο και άλλο αν ο
ένας καθηγητής που θα αναγκαστεί να απευθυνθεί, όπως εσείς
τονίζετε και συζητείτε, σε ένα µάθηµα την ελληνική γλώσσα, όλα
αυτά µαζί. Είναι -προσέξτε το- πασιφανές ότι σµικρύνετε το
αξιακό, αν το θέλετε, µέγεθος της ελληνικής γλώσσας και αυτό
δεν πρέπει να γίνει. Και στο µνήµα του κ. Ράλλη να πάτε και στο
µνήµα του κ. Τρίτση, τις µετάνοιες τους θα ακούσετε, ότι πριν
πεθάνουν είχαν οµολογήσει ότι δηλητηρίασαν και δολοφόνησαν
την ελληνική γλώσσα.

Άλλου είδους οι τοµές που έγιναν όσον αφορά το µονοτονικό,
το οποίο δεν γνωρίζουν οι αδαείς, οι οποίοι οµιλούν περί των
τόνων ότι οι τόνοι ουδέποτε υπήρξαν στη γλώσσα την κυρίαρχη
την ελληνική, αλλά προσετέθησαν εκ των υστέρων όταν δεν ήταν
η ευφωνία τέτοια κατά την εκφώνηση της γλώσσας και ήταν νε-
ωτεριστικό φαινόµενο ο τόνος και ορθώς καταργήθηκε και άλλο
αυτό το οποίο επιχειρείτε τώρα. Μην σηµατοδοτείτε κάτι το
οποίο δεν θα έχει την αξία, που δεν µονοπωλώ τη γνώση ότι αυτό
το οποίο τονίζω, αυτό είναι και αν το θέλετε το σοφό και το αλη-
θές, αλλά σίγουρα όµως µπορούσατε να διατηρήσετε αυτή την
διάσταση που, δόξα τω Θεώ, µόνο µειονεκτήµατα αν διορθώνατε
θα σας χειροκροτούσαµε όλοι για το µέλλον. 

Εσείς τώρα, όµως, πάτε και τα µειονεκτήµατα και ό,τι καλύ-
τερο προσφερόταν να τα ενσωµατώσετε σε ένα µάθηµα. Ε, δεν
νοµίζω ότι σηµατοδοτείτε αυτό το οποίο θέλετε περιγραφικά
εσείς να πείσετε και εµένα και δι’ εµού την ελληνική κοινωνία ότι
αυτό θα προκύψει. Μην δηλητηριάζετε το µεγαλείο της ελληνι-
κής γλώσσης κατά το θέµα και κατά το νόηµα το οποίο πρέπει ο
µαθητής να µάθει να αποδίδει. Εδώ είµαστε, ελπίζω ότι αν το
ανατάξετε θα προσφέρετε υπηρεσία, αν το διανθίσετε, πάλι θα
προσφέρετε υπηρεσία. Αν, όµως, το συρρικνώσετε δεν νοµίζω
ότι θα είναι αυτό που πρέπει να γίνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε.
Ολοκληρώνεται η απάντηση της ερώτησης µε την τοποθέτηση

της Υφυπουργού κ. Χριστοφιλοπούλου.
Ορίστε, κυρία Χριστοφιλοπούλου, έχετε το λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Κιλτίδη, νοµίζω
κι εσείς κι εγώ οµιλούµε την ελληνική γλώσσα. Δεν µίλησα ποτέ
για ένα µάθηµα. Είπα υπάρχει µία ενότητα, η οποία έχει…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Σας παρακαλώ πάρα
πολύ, σας άκουσα τόση ώρα να ρητορείτε ότι καταργούµε και
πραγµατικά άκουσα πράγµατα τα οποία είναι ακριβώς στον αν-
τίποδα αυτών που επιχειρούµε.

Επιχειρούµε, λοιπόν, µε διακριτά προγράµµατα σπουδών και
ενιαία µεθοδολογία –προσέξτε τι σηµαίνει αυτό- για την κατα-
νόηση, την ερµηνεία του αρχαίου κειµένου και τα ίδια εργαλεία
να χρησιµοποιεί ο µαθητής για την κατανόηση και την ερµηνεία
του νέου κειµένου. Τι άλλο µεγαλύτερο µεγαλείο για µία γλώσσα
να ξεκινάει από τα βάθη της αρχαιότητας και να έρχεται στη ση-
µερινή πραγµατικότητα;

Ποια είναι εκείνα τα εργαλεία, οι µεθοδολογίες, τα κλειδιά που
δίνουµε στους µαθητές µας έτσι ώστε να µπορούν να κατανοούν
τον Αισχύλο και το Σοφοκλή µαζί µε τον Καζαντζάκη, το Σεφέρη
και τον Ελύτη; Σε διακριτές ώρες, µε διακριτές ενότητες ενός
ενιαίου µαθήµατος. Διότι διαπερνούν αξίες, συµβολισµοί, ικανό-
τητες, ερµηνείες, φιλοσοφία αυτό το µάθηµα. Όχι, λοιπόν, ο κα-

τακερµατισµός, αλλά η ενοποίηση –ξαναλέω- µε διακριτά προ-
γράµµατα σπουδών, εντελώς διακριτό πρόγραµµα σπουδών και
ώρες διδασκαλίας της αρχαίας ελληνικής γλώσσας και γραµµα-
τείας. Επαναλαµβάνω, διακριτές ώρες διδασκαλίας και πρό-
γραµµα σπουδών της Νέας Ελληνικής Γλώσσας. Επαναλαµβάνω,
διακριτές ώρες και τρόπος διδασκαλίας και πρόγραµµα σπου-
δών της νέας ελληνικής λογοτεχνίας.

Άρα, αυτό που επιχειρούµε είναι το αυτονόητο. Για πρώτη
φορά η νέα ελληνική γλώσσα διδάσκεται µε τρόπο που αναδει-
κνύει τη σχέση της µε την αρχαία γλώσσα και όχι σαν κάτι δια-
φορετικό. Άλλο είναι τα αρχαία. 

Και µε συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά αυτό που κάναµε στα σχο-
λεία µέχρι τώρα ήταν να παπαγαλίζουµε. Μάθαιναν απέξω οι µα-
θητές την εισαγωγή για το αρχαίο δράµα, τους τύπους του
αρχαίου δράµατος, τα δρώµενα εκεί και πώς σχετίζονταν αυτά
µε τα ήθη, την ιστορία και µετά ξεκινούσαν να παπαγαλίζουν το
κείµενο ή να το µαθαίνουν και να το ερµηνεύουν και να το λένε
απέξω για να δώσουν πανελλαδικές.

Σας ρωτώ: Μήπως αυτές οι δυνατότητες να ερµηνεύσει κά-
ποιος µέσα από αυτά που πρέπει να µάθει και να κουβεντιάσει
στην εισαγωγή για το αρχαίο δράµα, θα πρέπει να διαπερνούν
και τη διδασκαλία του αρχαίου δράµατος αλλά και τη διδασκαλία
των θεατρικών συγγραφέων στην επόµενη ενότητα, που θα κάνει
σε δύο ώρες ο µαθητής, που θα αφορά τον Ξενόπουλο παρα-
δείγµατος χάριν; Μήπως θα πρέπει να δούµε τον πλούτο της ελ-
ληνικής γλώσσας και γραµµατείας;

Ξαναλέω, είµαι σαφής, σαφέστατη. Όχι µόνο υπάρχουν δια-
κριτά οι ενότητες αρχαία ελληνική γλώσσα και γραµµατεία, νέα
ελληνική γλώσσα και λογοτεχνία, αλλά ήδη από την Α’ δηµοτικού
υπάρχει επιπλέον µια ώρα αφιερωµένη στη γλώσσα και δεν είναι
ούτε γραµµατική ούτε αλφαβήτα, είναι φιλαναγνωσία. 

Υπάρχει µια προσπάθεια τα παιδιά µας να αγαπήσουν το διά-
βασµα, να αγαπήσουν τη γλώσσα τους µέσα από το παραµύθι,
µέσα από τη λογοτεχνία και άρα να µην τους διδάσκουµε µόνο
στείρα γραµµατική και συντακτικό, να µην µαθαίνουν απέξω και
να παπαγαλίζουν τα αρχαία κείµενα ή τα νέα κείµενα µεθαύριο.
Ναι, την ώρα της κρίσης εµείς βάλαµε µία ώρα φιλαναγνωσία
στην Α’ δηµοτικού σε εννιακόσια εξήντα ένα δηµοτικά σχολεία
που είναι πιλοτικά και που αφορούν, όµως, το 40% του  µαθητι-
κού πληθυσµού. 

Το πείραµα της φιλαναγνωσίας συνδέεται µε τα πιλοτικά προ-
γράµµατα σπουδών στο γυµνάσιο, που σας ανέφερα και το νέο
λύκειο που ξεκίνησε από την Α’ λυκείου. Η προσπάθεια είναι εµ-
βληµατικού χαρακτήρα και τόσο ο προηγούµενος Πρόεδρος του
ΕΣΥΠ και του Συµβουλίου Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας
Εκπαίδευσης ο καθηγητής κ. Μπαµπινιώτης όσο και ο νυν Πρό-
εδρος ο κ. Καζάζης έχουν συναινέσει. Στη διακοµµατική επι-
τροπή υπάρχει αυτή η έµφαση της σύνδεσης της αρχαίας
ελληνικής γραµµατείας µε τη νέα, χωρίς καµµία συγχώνευση.
Δεν  υπάρχει συγχώνευση. Υπάρχει η δυνατότητα να δούµε τη
διαχρονικότητα και ένα παιδί που ξέρει να ερµηνεύει, να µπορεί
να µεταφέρει αυτές τις δεξιότητες και ικανότητες της ερµηνείας
και της παραγωγής γραπτού λόγου τόσο στην αρχαία όσο και
στη νέα ελληνική γλώσσα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υφυπουργό.
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 914/21-10-2011 ερώτηση

δευτέρου κύκλου της Βουλευτού του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού
Κινήµατος κ. Μαρίας Μίχου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Αν-
ταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε την ανάγκη λήψης
µέτρων για δραστική πτώση των τιµών στα προϊόντα που απαρ-
τίζουν το «καλάθι της νοικοκυράς».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας κ. Σωκράτης Ξυνίδης.

Το λόγο έχει η κ. Μαρία Μίχου, για να αναπτύξει την ερώτησή
της.

ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πιστεύω πράγµατι ότι υπάρχει άµεση ανάγκη

λήψης µέτρων για δραστική µείωση των τιµών στα προϊόντα που
απαρτίζουν το «καλάθι της νοικοκυράς». Είναι µια ερώτηση που



την υποβάλαµε τριάντα δύο συνάδελφοι σε τέσσερα Υπουργεία.
Τα τρία Υπουργεία –Οικονοµικών, Αγροτικής Ανάπτυξης, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής- δηλώσανε αναρµόδια. Κατά την
άποψή µου σαφώς είναι αρµόδια και θα µιλήσω στη δευτερολο-
γία µου γι’ αυτό.

Βρισκόµαστε αναµφίβολα στην πιο κρίσιµη καµπή της µεταπο-
λιτευτικής ιστορίας της χώρας και βιώνουµε την πιο µεγάλη οι-
κονοµική κρίση. Ο δανεισµός από τον µηχανισµό στήριξης, αλλά
και οι διαρθρωτικές αλλαγές που έγιναν τα δυο προηγούµενα
χρόνια, µπορεί να προφύλαξαν τους Έλληνες από τις οδυνηρές
συνέπειες µιας άτακτης χρεοκοπίας, ωστόσο το τίµηµα παραµέ-
νει ιδιαίτερα υψηλό.

Κατά την άποψή µου, η βίαιη αναπροσαρµογή των εισοδηµά-
των ενός µεγάλου µέρους του ελληνικού πληθυσµού, η έλλειψη
ρευστότητας στην αγορά, αλλά και η περιστολή των δηµοσίων
δαπανών για επενδύσεις, έχουν βάλει την ελληνική οικονοµία σε
µια τροχιά ύφεσης που θα φθάσει απ’ ό,τι φαίνεται µέχρι το
τέλος του 2011 τουλάχιστον στο 5,5%. Πρακτικά αυτό σηµαίνει
ραγδαίες αλλαγές στον τρόπο ζωής των πολιτών, στην καθηµε-
ρινότητά τους. 

Είναι γεγονός ότι οι δεσµεύσεις που έχουν αναληφθεί απέναντι
στους δανειστές µας έχουν συµπιέσει δραστικά τα εισοδήµατα
µισθωτών, συνταξιούχων και χαµηλοεισοδηµατιών και τα περι-
θώρια για διορθώσεις σαφώς είναι µικρά. Αυτό δεν σηµαίνει
όµως, ότι δεν υπάρχουν άλλες επιλογές. Υπάρχουν εναλλακτικές
επιλογές και µία αξιόπιστη και ρεαλιστική λύση κατά την άποψή
µου είναι η εφαρµογή µίας ενιαίας πολιτικής µείωσης των τιµών
σ’ όλα τα βασικά καταναλωτικά προϊόντα και τις υπηρεσίες για
µία ελληνική οικογένεια µειώσεις στα τρόφιµα, στην ένδυση, στα
τιµολόγια των ΔΕΚΟ, τα ενοίκια και την ενέργεια που θα είναι
ανάλογες βέβαια µε τις µειώσεις που έχουν υποστεί τα εισοδή-
µατα τα δύο τελευταία χρόνια.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζουµε πολύ καλά πόσο δύσκολο είναι
πλέον για ένα νοικοκυριό να καλύψει τις βασικές ανάγκες του.
Αν δεν ληφθούν άµεσα µέτρα προς αυτή την κατεύθυνση, είναι
βέβαιο ότι πάρα πολλές οικογένειες δεν θα µπορούν να καλύ-
ψουν βασικές, καθηµερινές ανάγκες για µία αξιοπρεπή διαβίωση.

Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, περιµένω να µε ενηµερώσετε για το
σχεδιασµό του Υπουργείου σας για τα άµεσα µέτρα που προτί-
θεστε να λάβετε, ώστε οι δραµατικές µειώσεις των εισοδηµάτων
µισθωτών, συνταξιούχων και χαµηλοεισοδηµατιών να αντισταθ-
µιστούν από τις αντίστοιχες µειώσεις στις τιµές των προϊόντων
που απαρτίζουν το καλάθι της νοικοκυράς.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Μίχου.
Το λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-

νιστικότητας και Ναυτιλίας, κ. Σωκράτης Ξυνίδης.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΞΥΝΙΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Αντιλαµβάνοµαι το βαθύ-
τερο νόηµα της επίκαιρης ερώτησης το οποίο έχει να κάνει µε
το ότι σε µία περίοδο που έχουµε δραµατική µείωση των εισο-
δηµάτων των εργαζοµένων, το κύριο βάρος για την ανακούφισή
τους πέφτει πλέον στη διαµόρφωση των τιµών. Θα προσπαθήσω
σ’ αυτό το πρώτο τµήµα να προσεγγίσω κάποια ζητήµατα που
έχουν να κάνουν µε τις τιµές όπως έχουν διαµορφωθεί σήµερα.
Στη δευτερολογία µου θα έλθω στο τι έχουµε κάνει, γιατί είναι
τεράστιο το θέµα και πρέπει να καλυφθεί.

Κατ’ αρχάς πρέπει να πούµε ότι οι τιµές στη χώρα µας διαµορ-
φώνονται ελεύθερα. Η δυνατότητα να επιβληθεί διατίµηση σε
προϊόντα γίνεται σε εξαιρετικές περιπτώσεις και προφανώς κα-
τόπιν ειδικής αιτιολογίας. Σήµερα, λοιπόν, τίθεται το ερώτηµα
τού γιατί, ενώ έχουµε µείωση της αγοραστικής ικανότητας των
καταναλωτών, οι τιµές δεν πέφτουν και µάλιστα όχι µόνο δεν πέ-
φτουν, αλλά σχετικά ανεβαίνουν. 

Σας ενηµερώνω ότι ο δείκτης τιµών καταναλωτή για το Νοέµ-
βριο είναι στο 2,9% σε σχέση µε τον περσινό Νοέµβριο. Είναι λοι-
πόν πολύ σηµαντικό να καταλάβουµε γιατί συνέβη αυτό. Συνέβη
επειδή στο επίκεντρο του δείκτη τιµών καταναλωτή -και µάλιστα
µε έµφαση σ’ αυτό που η αγαπητή συνάδελφος θέλει να προ-
ασπίσει, δηλαδή το µέσο εισόδηµα για τις άµεσες ανάγκες της

ελληνικής οικογένειας- είναι το ζήτηµα της διατροφής. 
Θέλω να πω ότι στη µεν διατροφή η µεταβολή είναι 3,6% και

οφείλεται στην αύξηση του ΦΠΑ από 11% σε 13% σε σχέση µε
την περσινή χρονιά, στις διεθνείς αυξήσεις τιµών πρώτων υλών
βασικών προϊόντων όπως στα σιτηρά, στη ζάχαρη, στον καφέ και
στα έλαια, αλλά και των εγχώριων τιµών παραγωγού όπως στο
γάλα, αλλά και σε κάποιες ιδιαίτερες κατά περίπτωση συνθήκες
–κλιµατολογικές κ.λπ.- που επηρεάζουν τον άξονα προσφορά-
ζήτηση. Αρκεί να σας πω, ότι η διεθνής τιµή της ζάχαρης ως
πρώτη ύλη αυξήθηκε κατά περίπου 40% τον τελευταίο χρόνο.
Επιπλέον είχαµε και την αύξηση από το 11% στο 13%. Παρ’ όλα
αυτά η αύξηση που έφτασε στον Έλληνα καταναλωτή αγγίζει το
22%, γεγονός που σηµαίνει ότι ένα ποσοστό της αύξησης της
τάξης του 20% απορροφήθηκε χωρίς να επιβαρύνει τον τελικό
καταναλωτή.

Αυτό µας οδήγησε και στη σκέψη ότι θα πρέπει πρώτα απ’ όλα
να δούµε µαζί µ’ αυτούς που εµπλέκονται στην εφοδιαστική αλυ-
σίδα το γιατί αυτή η µείωση της καταναλωτικής δύναµης -που
είναι και δικό τους πρόβληµα- δεν µπορεί να ρίξει τις τιµές.

Έτσι, λοιπόν, η στρατηγική µας καθορίστηκε κυρίως µε την
επαφή µε τους λιανοπωλητές, τους χονδρέµπορους οπωρολα-
χανικών και κρεάτων και τις καταναλωτικές οργανώσεις, σε
σχέση µε το ρόλο του καθενός. Στηρίχθηκε δηλαδή σε µια µακρά
διαδικασία διαλόγου και κοινής ανεύρεσης λύσης

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Πάντως, για να µη δηµιουργούνται εντυπώσεις και για να
κλείσω αυτό το κοµµάτι του δείκτη τιµών καταναλωτή, θέλω να
πω ότι η χώρα µας σήµερα –και θα σας προσκοµίσω και τη σχε-
τική κατάσταση- σύµφωνα µε ειδική κατάσταση του εναρµονι-
σµένου δείκτη τιµών καταναλωτή µεταξύ τριάντα πέντε χωρών,
έχει έντεκα πάνω από αυτήν, από τους δεκαεπτά της Ευρωζώ-
νης, µε µεγαλύτερο δείκτη τιµών καταναλωτή και δεκαοκτώ από
τους είκοσι επτά της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε µεγαλύτερο δείκτη
τιµών καταναλωτή και είκοσι τρεις από τις τριάντα πέντε συνο-
λικά που µετρώνται. Και βεβαίως το 2,9% είναι και κάτω από το
µέσο όρο της Ευρωζώνης, που είναι στο 3%. 

Θα επανέλθω, όµως, µε τις δράσεις µας στη δευτερολογία
µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε. 
Το λόγο έχει η κ. Μαρία Μίχου.
ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΟΥ: Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε ιδιαίτερη προ-

σοχή και σαφώς πιστεύω ότι έχετε την πολιτική βούληση να συµ-
βάλετε ουσιαστικά και θα πρέπει σαφώς να γίνει και µια
ουσιαστική προσπάθεια για τη µείωση των τιµών και µε τα συ-
ναρµόδια Υπουργεία, γιατί, όπως σωστά αναφέρατε, µία σηµαν-
τική αύξηση των τιµών οφείλεται στην αύξηση του ΦΠΑ. Άρα,
λοιπόν, και άλλα συναρµόδια Υπουργεία µαζί µε σας θα µπορού-
σαν να συµβάλουν στη µείωση των τιµών. Όµως, βασικό ρόλο,
κατά την άποψή µου, πρέπει να παίξει και η Επιτροπή Ανταγωνι-
σµού η οποία µέχρι σήµερα δεν έχει πείσει την ελληνική κοινωνία
ότι έχει συµβάλει στην καταπολέµηση των καρτέλ και των µονο-
πωλίων. 

Οι προσπάθειες που έγιναν προς αυτήν την κατεύθυνση δεν
χαρακτηρίζονται από συνέχεια και από καθολικότητα στην εφαρ-
µογή, µε αποτέλεσµα να µην είναι ικανές να αντιµετωπίσουν το
µέγεθος και τη σφοδρότητα της ύφεσης, αλλά και να συγκρατή-
σουν τις τιµές. 

Η πίεση του πληθωρισµού, όπως πολύ σωστά αναφέρατε,
αποτυπώνεται στην πρόσφατη έρευνα του Ελληνικού Κέντρου
Καταναλωτών η οποία δείχνει την αύξηση και στο µήνα Αύγουστο
του 2011, αλλά και στους µήνες Σεπτέµβριο, Οκτώβριο και Νο-
έµβριο, όπως είπατε, στο 2,9% και αυξάνει ουσιαστικά κατά 2%
τον πληθωρισµό, όσον αφορά τα προϊόντα του καλαθιού της νοι-
κοκυράς. Και περίπου τα ίδια αποτελέσµατα παίρνουµε και από
τις µετρήσεις της Ελληνικής Στατιστικής Υπηρεσίας. 

Κύριε Υπουργέ, θέλοντας να έχω και µια προσωπική άποψη
για το θέµα αυτό, επικοινώνησα µε πρόσωπα που ζουν στο εξω-
τερικό και θέλησα να µάθω τις τιµές σε µια σειρά από προϊόντα
καθηµερινής χρήσης. 

Η µικρή έρευνα που έκανα προφανώς δεν έχει το βαθµό αξιο-



πιστίας µιας επιστηµονικής µέτρησης. Ωστόσο, είναι ενδεικτική
για το τι ακριβώς συµβαίνει. Θα σας αναφέρω, λοιπόν, µια σειρά
από προϊόντα που πωλούνται στην Αθήνα και στο Λονδίνο. Στις
ίδιες εταιρείες, στο Λονδίνο 14 ευρώ –η στερλίνα έχει µετατραπεί
και αντιλαµβάνεστε ότι έχουν µετατραπεί και οι τιµές- στην
Αθήνα 18. Το βούτυρο της ίδιας εταιρείας στο Λονδίνο κοστίζει
2,22 και στην Αθήνα 3,15. Το σαµπουάν της ίδιας εταιρείας στο
Λονδίνο κοστίζει 2,30 και στην Αθήνα 4,28. Το υγρό πιάτων της
ίδιας εταιρείας σε σούπερ µάρκετ του Λονδίνου το βρίσκουµε
1,46, ενώ σε σούπερ µάρκετ της Αθήνας 1,55. Τυρί κρέµα της
ίδιας εταιρείας στο Λονδίνο κοστίζει 1,63 και στην Αθήνα 2,60. 

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι αυτές οι αποκλίσεις είναι αδικαιο-
λόγητες ειδικά όταν πρόκειται για χώρες οι οποίες έχουν πολύ
υψηλότερο κατά κεφαλήν εισόδηµα από το ελληνικό. Σε καµµιά
περίπτωση ο Έλληνας κάτοικος δεν έχει την ίδια αγοραστική δύ-
ναµη µε το Βρετανό, ώστε να αγοράζει τα ίδια προϊόντα σε πα-
ραπλήσιες τιµές και µάλιστα σε πολλές περιπτώσεις σε ακόµα
υψηλότερες. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία της Eurostat για το κατά κεφαλήν Ακα-
θάριστο Εθνικό Προϊόν του 2010, η χώρα µας εµφανίζεται σαφώς
µε τη µεγαλύτερη µείωση σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης και
σίγουρα το 89% του µέσου κοινοτικού όρου είναι πολύ µικρό-
τερο. Το 2009 είχαµε 95%. 

Αντίθετα στην Αγγλία, για την οποία σας ανέφερα στα ίδια
προϊόντα της ίδιας εταιρείας, στις αντίστοιχες τιµές, σηµείωσε
µικρή µείωση, αλλά βρίσκεται πάνω από το µέσο όρο και συγκε-
κριµένα στο 113%. 

Κατά συνέπεια, νοµίζω, ότι είναι προφανές ότι η εφαρµογή
µιας συνολικής πολιτικής δραστικής µείωσης των τιµών στα προ-
ϊόντα που απαρτίζουν το καλάθι της νοικοκυράς αποτελεί διέ-
ξοδο στη διαρκώς αυξανόµενη λιτότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Μίχου.

Το λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-
νιστικότητας και Ναυτιλίας κ. Σωκράτης Ξυνίδης, για την ολοκλή-
ρωση της απάντησης.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΞΥΝΙΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανάπτυξης,

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία συνάδελφε, θα σταθώ στα πολύ σοβαρά θέµατα που
αναφέρατε παρ’ ό,τι είχα κάποια πράγµατα ακόµα να πω. Νοµίζω
ότι επειδή είχατε πιάσει µια πλευρά του θέµατος πολύ σηµαντική,
καλό είναι να ακουστεί η άποψη του Υπουργείου.

Είναι γεγονός ότι η Επιτροπή Ανταγωνισµού δεν έχει καταφέ-
ρει να σταθεί όσο αποτελεσµατικά θα έπρεπε στα προβλήµατα
που έχουν διαµορφωθεί σε σχέση µε τα καρτέλ και τις τιµές. Γι’
αυτόν ακριβώς το λόγο µε τον ν. 3959/2011 που ψηφίσαµε το
προηγούµενο καλοκαίρι, διευρύναµε τις αρµοδιότητες της επι-
τροπής και αποτέλεσµα αυτής της διεύρυνσης ήταν το γρήγορο
πόρισµα που είχαµε σε σχέση µε το γάλα πρώτης βρεφικής ηλι-
κίας. Είχαµε άµεσα πόρισµα. Βεβαίως, αυτό οδήγησε στο να επι-
λυθεί ένα ζήτηµα που διαµόρφωνε τιµές πολύ υψηλότερες για
τον καταναλωτή στρεβλώνοντας τους κανόνες της αγοράς. 

Όµως, ήθελα να σταθώ στο δεύτερο που αναφέρατε σε σχέση
µε την τακτική που ακολουθούν πολυεθνικές εταιρείες και που
παρουσιάζουν διαφοροποιήσεις στις τιµές σε σχέση µε άλλες
χώρες του εξωτερικού οι οποίες εν πολλοίς δε θα δικαιολογούν-
ταν. Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι εδώ θίγεται το ζήτηµα των εν-
δοοµιλικών συναλλαγών που έχει να κάνει µε την εισαγωγή υλών
από πολυεθνικές εταιρείες από µητρικές τους στο εξωτερικό και
την «επανεξαγωγή» των κερδών τους στο εξωτερικό για καλύ-
τερη φορολόγηση. Αυτό ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι συµβαίνει
από πολυεθνικούς οµίλους και οδηγεί σε αυτές εδώ τις στρεβλώ-
σεις. 

Εκείνο που είναι πάρα πολύ δύσκολο, είναι να υπάρξει η δια-
πίστωση αυτής της τακτικής και πολύ περισσότερο να αποδειχθεί
αυτή προκειµένου να οδηγήσει σε επιβολή διοικητικών κυρώ-
σεων, ιδίως όταν δεν υπάρχει στη Δηµόσια Διοίκηση εξειδικευ-
µένο προσωπικό στην αντιµετώπιση αυτών των ζητηµάτων ούτε
υπάρχει προηγούµενο ιστορικό στο να καταγράφει τέτοιου εί-

δους συµπεριφορές στη δοµή των αγορών. 
Θέλω, όµως, να πω –και το έχω ξαναπεί σ’ αυτήν την Αίθουσα-

ότι για πρώτη φορά υπάρχει πόρισµα που αφορά µεγάλο πολυε-
θνικό όµιλο στις ενδοοµιλικές συναλλαγές, που κατά την άποψη
των υπηρεσιών της Γενικής Γραµµατείας Εµπορίου έχει ακολου-
θήσει αυτήν την τακτική και επίκειται η επιβολή του διοικητικού
προστίµου. Συγχρόνως έχει διαβιβαστεί ο φάκελος στο Υπουρ-
γείο Οικονοµικών και στην Εισαγγελία προκειµένου να διερευνή-
σουν αν υπάρχουν φορολογικές παραβάσεις και ποινικά
αδικήµατα. Νοµίζω ότι είναι µια πολύ σηµαντική πρόοδος σ’
αυτόν τον αγώνα κατά των τακτικών που εφαρµόζουν αυτοί οι
πολυεθνικοί όµιλοι και που οδηγούν σ’ αυτές τις στρεβλώσεις. 

Ήθελα στο λίγο χρόνο που έχω, να προσθέσω ότι έχουν απο-
δειχθεί αποτελεσµατικές οι παρεµβάσεις που έκανε το Υπουρ-
γείο µας στο ζήτηµα των νωπών οπωροκηπευτικών, που µε την
κατάργηση του ανώτατου ποσοστού κέρδους των χονδρεµπό-
ρων, οδηγηθήκαµε σε µια συγκράτηση των τιµών στα λαχανικά
και στα φρούτα, καθώς και στο περιορισµό της ψαλίδας µεταξύ
των τιµών του παραγωγού και των λιανικών τιµών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Επίσης, η καινούργια διάταξη για τις προωθητικές ενέργειες
στα σούπερ µάρκετ δίνει περισσότερες πληροφορίες στον κα-
ταναλωτή και κυρίως του δίνει να καταλαβαίνει µε άµεσο τρόπο
τι κερδίζει ανά τιµή µονάδος σ’ αυτό που πωλείται ως προωθη-
τική ενέργεια από τις εταιρείες. 

Είναι η πρώτη φορά εδώ και αρκετό καιρό που υπάρχουν κλι-
µάκια που απαρτίζονται από υπεύθυνους του εµπορίου, της βιο-
µηχανίας, του ΣΔΟΕ, του ΕΦΕΤ, µαζί µε τη συνδροµή της
Δηµοτικής Αστυνοµίας ή της ΕΛΑΣ, τα οποία παρεµβαίνουν είτε
στο παραεµπόριο, µε την καταστροφή επί τόπου των υλικών που
εντοπίζονται, είτε -πολύ περισσότερο- και µέσα στα καταστήµατα
πώλησης λιανικής. 

Θέλω, δε, να πω, ότι είναι σηµαντική και σε σχέση µε τη δια-
µόρφωση καταναλωτή. Πρώτον, η µείωση 15% στη στέγαση σε
σχέση µε τον περσινό Νοέµβριο και έχει να κάνει µε τις µειώσεις
των ενοικίων και δεν προσµετράται µέσα στο δείκτη τιµών κατα-
ναλωτή, προκειµένου να τον µειώσει αντίστοιχα, όπως επίσης και
οι µειώσεις στο 1% στους τοµείς της υγείας, της αναψυχής και
της εκπαίδευσης. 

Υπάρχουν, δηλαδή, και κάποια θετικά µηνύµατα. Βεβαίως, ο
αγώνας σε σχέση µε τη λειτουργία της αγοράς είναι καθηµερινός
και απαιτεί συνεχή προσπάθεια. Δεν θεωρώ ότι έχουµε πετύχει
αυτό το οποίο πρέπει, αλλά νοµίζω ότι σε τελική ανάλυση σ’
αυτές τις δύσκολες περιστάσεις ανταποκρινόµαστε στοιχειωδώς
στις υποχρεώσεις µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Αναπληρωτή Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυ-
τιλίας κ. Ξυνίδη.

Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 341/10-10-2011 ερώτηση
δευτέρου κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Αθα-
νασίου Δαβάκη, προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού,
σχετικά µε την προστασία των µνηµείων της Μάνης και την ανά-
δειξη της πολιτιστικής κληρονοµιάς της ευρύτερης περιοχής της
Ανατολικής Μάνης.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Πολιτισµού και
Τουρισµού, κ. Γεώργιος Νικητιάδης. 

Το λόγο έχει ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Δαβάκης, για την ανά-
πτυξη της ερώτησής του.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αντικείµενο της απο-
ψινής κοινοβουλευτικής µου παρέµβασης αποτέλεσε ένα έγ-
γραφο του Δηµάρχου ανατολικής Μάνης του κ. Πέτρου Ανδρεά-
κου, το Σεπτέµβριο του τρέχοντος έτους προς τον Υπουργό Πο-
λιτισµού τον κ. Γερουλάνο, του οποίου την παρουσία έτρεφα µια
κρυφή ελπίδα ότι θα είχαµε σήµερα, κύριε Υπουργέ, αλλά δυ-
στυχώς όµως, για µια ακόµη φορά λάµπει δια της απουσίας του.
Θα έλεγα να του συστήσετε να έρχεται στη Βουλή, να απαντάει
στους Βουλευτές, διότι θα τον ωφελήσει και σε µια ενδεχόµενη
µετέπειτα κοινοβουλευτική του πορεία. Εν πάση περιπτώσει,
είναι επαρκέστατη η παρουσία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-



ρισµού): Γιατί µας υποτιµάτε έτσι;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Όχι κάθε άλλο. Μην το πάτε εκεί. Ξέ-

ρετε γιατί το λέω, διότι τα ζητήµατα πολιτιστικής κληρονοµιάς
είναι πολύ σοβαρά και πιστεύω ότι ο Υπουργός Πολιτισµού πρέ-
πει ενίοτε να απαντά επί κεφαλαιωδών ζητηµάτων της αρµοδιό-
τητας του, κάτι το οποίο θεωρώ ότι ποτέ δεν έχει συµβεί σ’ αυτήν
την Αίθουσα.

Εδώ κλείνει η παρένθεσή µου. Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε,
κρατείστε µου το χρόνο. 

Σ’ αυτό το έγγραφο, κύριε Υπουργέ, ο Δήµαρχος της ανατολι-
κής Μάνης ο κ. Ανδρεάκος, εκφράζει µια κραυγή αγωνίας για
επτά εµβληµατικά µνηµεία της περιοχής του, του Δήµου ανατο-
λικής Μάνης, όπως είναι: τα Σπήλαια του Δυρού, η Σπηλιά του
Άδη, το Ιερό του Ταιναρίου Ποσειδώνος, το Ρωµαϊκό Θέατρο του
Γυθείου, το Κάστρο της Κελεφάς, το Κάστρο του Πασσαβά και
το Κάστρο της Μαίνης στο Μέζαπο. Επτά εµβληµατικά µνηµεία,
τα οποία η βιβλιογραφία τα γνωρίζει πάρα πολύ καλά

Ζητά, λοιπόν, τη στήριξη από την πολιτεία µε κάτι καινούργιο,
καινοφανές για τα σηµερινά δεδοµένα. Δεν ζητάει χρήµατα από
το ελληνικό δηµόσιο. Δεν ζητάει σ’ αυτές τις δύσκολες, τραγικές
οικονοµικές περιστάσεις, τη συµβολή των υπηρεσιών δια των οι-
κονοµικών δεδοµένων, να δώσετε χρήµατα, αλλά ζητάει τη συµ-
βολή της τοπικής αυτοδιοίκησης του δήµου του, µαζί µε το
Υπουργείο Πολιτισµού, προκειµένου να στηριχθούν αυτά τα µνη-
µεία τα οποία καταρρέουν.

Για πρώτη φορά εγώ λαµβάνω τέτοιο έγγραφο και νοµίζω ότι
πρέπει να τείνετε ευήκοον ους προς αυτές τις περιπτώσεις εγ-
γράφων, κύριε Υπουργέ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Λέει µε λίγα λόγια ο δήµαρχος: «Δεν ζητάµε χρήµατα από το

Υπουργείο Πολιτισµού. Ζητάµε να µας δοθεί η δυνατότητα να
γλιτώσουµε τα µνηµεία του τόπου µας από την καταστροφή και
αναδεικνύοντάς τα να βοηθήσουµε τον τόπο µας. Γνωρίζουµε ότι
για τα δεδοµένα του δήµου το εγχείρηµα αυτό που προτείνουµε
είναι µεγάλο, αλλά είµαστε αποφασισµένοι να δουλέψουµε
σκληρά.» Εννοεί, ότι θα προσπαθήσει να υπάρξουν οικονοµικές
χορηγίες από ιδιώτες, ιδιωτικές χορηγίες, άλλωστε υπάρχει το
συγκεκριµένο νοµοθετικό πλαίσιο, µε αποτέλεσµα να προχωρή-
σουµε µε µια καλύτερη προοπτική προς αυτήν τη διαδικασία.

Περιµένω µε πολύ ενδιαφέρον την απάντησή σας, κύριε
Υπουργέ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δαβάκη.
Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Πολιτισµού και

Τουρισµού, κ. Γεώργιος Νικητιάδης.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-

ρισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Προς απογοήτευση, βεβαίως, του ερωτώντος, θα προτιµούσε

να είναι εδώ ο Υπουργός. Πρέπει, όµως, να γνωρίζετε ότι και το
πολίτευµα και η νοµοθεσία και ο Κανονισµός της Βουλής και οι
αρµοδιότητες που παρέχονται µε βάση το Σύνταγµα και τους νό-
µους ευτυχώς, δίνουν τη δυνατότητα και στους ταπεινούς Υφυ-
πουργούς να έρχονται εδώ και να µπορούν να απαντούν σε
ερωτήσεις.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ευτυχώς για τους Υπουργούς!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-

ρισµού): Ευελπιστώ ότι η απάντηση που θα δώσω θα είναι επαρ-
κής. Να είστε βέβαιος ότι σε κάθε περίπτωση, καλύπτει
απολύτως τo Υπουργείο Πολιτισµού και Τουρισµού, τον κ. Γε-
ρουλάνο, ο οποίος έχει δεκάδες άλλα πράγµατα παραλλήλως,
εξίσου σηµαντικά, για να ασχοληθεί και γίνεται και ένας καταµε-
ρισµός εργασίας.

Άλλωστε, στο Υπουργείο µας τώρα, έχουµε και τον κ. Αλεβι-
ζάτο από τη δική σας παράταξη, ο οποίος µάλιστα έχει και την
αρµοδιότητα του πολιτισµού, που σχετίζεται µε τα αρχαία µνη-
µεία και προ ολίγου συνεννοηθήκαµε ότι θα πρέπει να επισκε-
φτούµε την περιοχή σας έτσι, ώστε από κοινού να τα δούµε. 

Σ’ αυτήν την συγκεκριµένη ερώτηση έχει ήδη ετοιµαστεί µια
απάντηση, η οποία είναι λεπτοµερέστατη, έξι δακτυλογραφηµέ-
νων σελίδων και την οποία θα καταθέσω στα Πρακτικά περισσό-
τερο, κύριε συνάδελφε, για να δείτε την ιδιαίτερη και πιο
συγκεκριµένη αναφορά σε καθένα από τα ζητήµατα που θέτετε.
Δυστυχώς, δεν προλάβαµε να τη δώσουµε, προκειµένου να την
παραλάβετε και έτσι µετετράπη σε επίκαιρη ερώτηση. Αυτό,
όµως, δεν έχει καµµία σηµασία. Σηµασία έχει ότι και συµπληρω-
µατικώς όσων αναφέρονται σ’ αυτό το έγγραφο που υπογράφω
εγώ ο ίδιος, θα κάνω κάποιες αναφορές που τις θεωρώ σηµαντι-
κές. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κ.
Γεώργιος Νικητιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

Κατ’ αρχάς, εδώ, ο δήµος µε το αίτηµά του ζητάει να παραχω-
ρηθεί το δικαίωµα διαχείρισης των µνηµείων της ανατολικής
Μάνης. Έχει πολύ µεγάλη σηµασία να δούµε τι σηµαίνει διαχεί-
ριση. Ο δήµος αναφέρεται –και το κάνατε και εσείς άλλωστε πριν
από λίγο- σε συντήρηση και αναστήλωση. Τέτοιο ζήτηµα δεν τί-
θεται, προκειµένου να αναλάβει αποκλειστικώς ο δήµος τη συν-
τήρηση και την αναστήλωση, διότι το απαγορεύει το Σύνταγµα.
Θα σας το εξηγήσω, όµως, αυτό, γιατί συµφωνώ µαζί σας -και
χαίροµαι διότι βλέπω ότι υπάρχει και η οικονοµική δυνατότητα
απ’ ό,τι κατάλαβα- για το τι θα µπορούσαµε να κάνουµε προς
όφελος ηµών και υµών και τέλος, προς όφελος τού πολιτιστικού
µας πλούτου, της πατρίδας µας και της αναγκαιότητας να ανα-
δειχθεί όλος αυτός ο εξαιρετικός πλούτος των µνηµείων που πε-
ριγράψατε, η «Είσοδος του Άδη», το «Ψυχοποµπείο», «Τα σπή-
λαια του Δυρού», τα οποία είναι εκπληκτικά και µοναδικά µνη-
µεία. 

Πρέπει, όµως, να σας πω ότι εµείς ήδη, έχουµε ξεκινήσει µια
συνεργασία και µε το συγκεκριµένο δήµαρχο. Να θυµίσω τις δυο
εκθέσεις που έγιναν στον Πύργο Πικουλάκη και στην Αρεόπολη
µε τους µανιάτικους οικισµούς. Ήταν µία πολύ πετυχηµένη έκ-
θεση. Καταφέραµε σε συνεργασία µε το δήµο να αναδείξουµε
αυτά τα µνηµεία. 

Πρέπει να θυµίσω ότι σωρεία έργων βρίσκονται σε εξέλιξη. Και
ήδη εδώ και πολύ µεγάλο διάστηµα, γίνεται σηµαντική παρέµ-
βαση και µε το Β’ και Γ’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης και µε το
ΕΣΠΑ τώρα και συνεχίζουµε στα «Σπήλαια του Δυρού» -που είναι
σηµαντικότατο µνηµείο- να κάνουµε παρεµβάσεις, να κάνουµε
ό,τι επιτρέπεται αυτήν τη στιγµή µέσα στο στενό δηµοσιονοµικό
πλαίσιο που έχουµε.

Θα επανέρθω στη δευτερολογία µου, για να απαντήσω και επί
του ερωτήµατος ακριβώς και να δώσω ενδεχοµένως και µια διέ-
ξοδο στο τι µπορούµε να κάνουµε, πράγµα που θα µπορούσε να
γίνει και κατά την επίσκεψη που είπα πριν από λίγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Υφυπουργό Πολιτισµό και Τουρισµού, κ. Νικητιάδη. 

Το λόγο έχει ο κ. Δαβάκης για τη συνέχιση της ανάπτυξης της
ερώτησής του.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, δεν µιλήσαµε για συντήρηση και για αναστήλωση

των µνηµείων από το δήµο. Αυτό ούτε να το συζητάµε, διότι και
από το Σύνταγµα αλλά και από την τεχνογνωσία την οποία δια-
θέτει η Αρχαιολογική Υπηρεσία, αυτό είναι απαγορευτικό για ένα
δήµο.

Ο δήµος ξεκάθαρα στο έγγραφό του ζητάει να του παραχω-
ρήσετε τη διαχείριση των µνηµείων µε άµεση συνεργασία µε την
Αρχαιολογική Υπηρεσία. Να πούµε ποια Αρχαιολογική Υπηρεσία,
όταν και µε την εργασιακή εφεδρεία και µε όλα εκείνα τα οποία
συνθέτουν την αλγεινή εντύπωση της δηµόσιας διοίκησης, στην
Αρχαιολογική Υπηρεσία, όσον αφορά την Εφορεία Βυζαντινών
Αρχαιοτήτων τής Σπάρτης, έχει παραιτηθεί η έφορος και λει-
τουργεί µε αναπληρώτρια, όσο δε αφορά την Εφορεία Προϊστο-
ρικών και Κλασικών Αρχαιοτήτων Λακωνίας και εκεί, η εργασιακή
εφεδρεία έχει αποµακρύνει την προϊσταµένη και λειτουργεί µε
δυο αρχαιολόγους. Για ποια υπηρεσία µιλάµε λοιπόν; Είναι δρα-
µατική η κατάσταση. 



Εκεί θέλω να µου απαντήσετε, κύριε Υπουργέ -επειδή πιστεύω
ότι µιλάω σε έναν πολιτικό ο οποίος διακρίνεται για το ρεαλισµό
του- και θέλω να το δείτε µε µια ιδιαίτερη µατιά, µην το δείτε
µόνο από απόψεως υπηρεσιακών εγγράφων -θεωρώ ότι σε αυτό
θα αναφέρεστε, που περιγράφει τα µνηµεία, τους αρχαιολογι-
κούς χώρους κτλ- όπως αυτό που πήρα από εσάς και που είχε
µετατραπεί σε επίκαιρη ερώτηση. 

Σ’ αυτό το έγγραφο, λοιπόν, και στο συνοδευτικό ενηµερωτικό,
η κ. Βλαζάκη, η Προϊσταµένη της Γενικής Διεύθυνσης, αναφέρε-
ται στη δυνατότητα συνάψεως προγραµµατικής σύµβασης µε το
δήµο, κάτι στο οποίο δεν αναφέρεστε εσείς στο έγγραφό σας.
Το παραλείψατε αυτό. Μην το φοβάστε! 

Το κεντρικό κράτος, η κεντρική Κυβέρνηση, δυστυχώς έχει
αποδείξει ότι δεν τα µπορεί όλα. 

Δώστε την ευκαιρία σε δήµους της Λακωνίας, της ανατολικής
Μάνης, όπως είδαµε στην προκειµένη περίπτωση, αλλά και όλης
της χώρας, προκειµένου να αναδείξουν τις δικές τους δεξιότη-
τες. Είναι κοντά στα µνηµεία. Πονάνε περισσότερο από το κεν-
τρικό κράτος τα µνηµεία. Ζουν δίπλα στα µνηµεία. Αυτές τις
περιπτώσεις δηµάρχων, όπως ο Δήµαρχος ανατολικής Μάνης,
θα έπρεπε να τις κοιτάξουµε µε ιδιαίτερη προσοχή.

Εδώ λέει ότι µε βάση τα παραπάνω, η κ.Βλαζάκη, για την ανά-
δειξη των συγκεκριµένων µνηµείων, θα µπορούσε να υιοθετήσει
τη λύση της σύναψης προγραµµατικών συµβάσεων µεταξύ
δήµου και ΥΠΠΟΤ για την εκπόνηση αρχικά, των απαιτουµένων
µελετών στερέωσης, ανάδειξής τους, κ.λπ.. Είναι σηµαντικό. Θα
έπρεπε να το δείτε µε µία ιδιαίτερη προσοχή. 

Όσον αφορά την απάντησή σας, θα διαβάσω για λίγο το απαν-
τητικό έγγραφο του Δηµάρχου ανατολικής Μάνης. Λέει: «Η αδυ-
ναµία της υπηρεσίας σας να περιγράψει ως έργο της κάτι πιο
ουσιαστικό από την έκδοση διαταγµάτων και τη διακήρυξη προ-
θέσεων για καθαρισµούς και ελέγχους, προβάλλει ανάγλυφα,
γιατί τα τριάντα τελευταία χρόνια και µάλιστα στα χρυσά από
άποψη κονδυλίων χρόνια, αναφέρεστε µόνο σε διατάγµατα,
ελέγχους, µελέτες και µικρής έκτασης θεωρητικές εργασίες».
Δείχνει,  δηλαδή, µια πικρία και ένα παράπονο. 

Νοµίζω, ότι σε αυτήν την τραγική οικονοµική κατάσταση που
διέρχεται η χώρα, σ’ αυτό το οποίο πρέπει να στηριχθούµε είναι
ο πολιτισµός, η παιδεία µας και το περιβάλλον. Πρέπει να βρούµε
εναλλακτικές µεθόδους «µπάι-πας» αν θέλετε- προκειµένου να
φύγουµε από τις αγκυλώσεις τού σήµερα, αγκυλώσεις που
υπάρχουν και στην Αρχαιολογική Υπηρεσία, παρά, θα έλεγα τις
ηρωικές προσπάθειες πολλών αρχαιολόγων µας -αλλά υπάρχουν
αγκυλώσεις- για να δούµε τέτοιες περιπτώσεις τέτοιων εγγρά-
φων, τέτοιων δηµάρχων, προκειµένου να βγούµε από το αδιέ-
ξοδο. 

Άλλωστε, θα σας θυµίσω ότι στο θέµα του Μουσείου της
Σπάρτης, υπήρξε προγραµµατική σύµβαση µεταξύ του Περιφε-
ρειάρχη κ. Τατούλη, τη γενική γραµµατέα, µε το Υπουργείο Πο-
λιτισµού, µε την κ. Μενδόνη. Άρα λοιπόν το µοντέλο προγραµ-
µατικών συµβάσεων µε την τοπική αυτοδιοίκηση υφίσταται. Γιατί
λοιπόν να µην προχωρήσουµε και προς αυτήν την κατεύθυνση;
Και µάλιστα θα έλεγα ότι πρέπει να υπάρξει µία συνάντηση δική
σας µε δηµάρχους, όπως µε τον Δήµαρχο ανατολικής Μάνης,
αλλά και µε άλλους δηµάρχους, όχι µόνο της Λακωνίας, προκει-
µένου να βρείτε αυτές τις εναλλακτικές µεθόδους. Κάτι θα βγει,
κύριε Υπουργέ. Νοµίζω ότι αυτές οι περιπτώσεις σ’ αυτές τις δύ-
σκολες στιγµές που ζούµε, η ευφυΐα µας ως Έλληνες, πρέπει να
βρει ελπιδοφόρες οδούς και οδούς οι οποίες θα οδηγήσουν σε
ασφαλή συµπεράσµατα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δαβάκη.
Ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Τουρισµού,  κ. Νικητιάδης, έχει

το λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Του-

ρισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Δαβάκη, χαίροµαι για τη διευκρίνιση. Απλώς αναφέρ-

θηκα στη συντήρηση, γιατί η ερώτηση κάνει αναφορά µε τη λέξη
συντήρηση. Προφανώς, από κεκτηµένη ταχύτητα υπάρχει η λέξη
«συντήρηση». Όµως, αυτό δεν αναιρεί την ουσία των πραγµάτων.

Εγώ δηλώνω εδώ, ότι ενώνω τη φωνή  µου µαζί σας. Το κόµµα
µας, η Κυβέρνηση, ενώνει τη φωνή της µαζί σας, προκειµένου να
προχωρήσουµε σε κατάρτιση όχι µίας αλλά πολλών προγραµµα-
τικών συµβάσεων, µεταξύ του Υπουργείου Πολιτισµού, Τουρι-
σµού και των δήµων ή των περιφερειών, ή ακόµη και άλλων
φορέων νοµικών προσώπων δηµοσίου ή και ιδιωτικού δικαίου
έτσι, ώστε να διασφαλίσουµε το κοινώς ζητούµενο, που είναι η
ανάδειξη, αλλά παραλλήλως και η συντήρηση, αν θέλετε και η
ανασκαφή -εγώ θα πω- του τεράστιου πολιτιστικού µας πλούτου.

Πρέπει να σας πω, βέβαια, ότι εµείς έχουµε σε εξέλιξη πολλές
προγραµµατικές συµβάσεις µε δήµους. Είναι ακριβώς η φιλοσο-
φία µας αυτό που εσείς περιγράψατε. 

Να σηµειώσω µε λύπη µου, ότι τα τελευταία πέντε χρόνια, πριν
αναλάβει το ΠΑΣΟΚ, δεν υπεγράφη ούτε µία προγραµµατική
σύµβαση, λες και η Νέα Δηµοκρατία που κυβερνούσε τότε, ήταν
έξω από την πολιτική της. Δεν την ενδιέφερε ή είχε προφανώς
πολλά χρήµατα να διαθέσει. Δεν ξέρω για ποιο λόγο δεν υπε-
γράφη ούτε µία προγραµµατική σύµβαση από το Υπουργείο Πο-
λιτισµού µε δήµο. Ας το ξεχάσουµε, όµως, αυτό, δεν έχει καµµία
σηµασία. Σηµασία έχει ότι πραγµατικά θεωρείται πολύ σηµαντικό
το γεγονός ότι συµφωνούµε αυτήν τη στιγµή από κοινού και
λέµε, «ναι», στις προγραµµατικές συµβάσεις, ειδικότερα µάλιστα
στην προοπτική που δίδεται από το συγκεκριµένο Δήµο της ανα-
τολικής Μάνης, να καλύψει εν µέρει, οικονοµικώς -υποθέτω θα
έχει κάποιους πόρους- και τη συντήρηση και την αναστήλωση.
Και οτιδήποτε άλλο, κύριε Δαβάκη, απαγορεύεται µεν από το
Σύνταγµα να υλοποιηθεί από τους δήµους, εάν υπάρχουν τα οι-
κονοµικά µέσα, υπό την εποπτεία του Υπουργείου Πολιτισµού,
µπορούµε παντρεµένοι µαζί, να κάνουµε αυτό το εκπληκτικό
έργο, να αναδείξουµε αυτόν τον πλούτο. 

Και εγώ επαναλαµβάνω ότι εφόσον το επιτρέψει ο χρόνος,
εφόσον δεν θα υπάρξουν εµπόδια, µαζί µε το συνάδελφό µου κ.
Αλεβιζάτο που έχει τώρα τον αρχαίο πολιτισµό, θα έρθουµε
κάτω, θα δούµε όλα αυτά τα θέµατα, να δούµε πώς µπορούµε
να τα προωθήσουµε και να υπογράψουµε –και όσο πιο γρήγορα
να κινητοποιηθούµε- µία προγραµµατική σύµβαση. Γι’ αυτό θα
πρέπει να έρθετε µαζί µε το Δήµαρχο της ανατολικής Μάνης στο
Υπουργείο, να κάτσουµε να δούµε τις λεπτοµέρειες, να υπογρά-
ψουµε αυτήν τη σύµβαση, για να προχωρήσουµε αυτά τα πράγ-
µατα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Υφυπουργό κ. Νικητιάδη. Φαντάζοµαι ότι ο κ. Δαβάκης πήρε την
απάντηση που ήθελε από τον κύριο Υφυπουργό. Ας ελπίσουµε
ότι το ίδιο θα κάνει και ο κ. Μπόλαρης στην επόµενη ερώτηση. 

Επόµενη είναι τρίτη η µε αριθµό 221/6-10-2011 ερώτηση δευ-
τέρου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή κ. Αθανασίου Λεβέντη
προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά
µε την κατακόρυφη αύξηση των αστέγων στη χώρα µας. 

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υγείας και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, κ. Μάρκος Μπόλαρης. 

Το λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Λεβέντης για να αναπτύξει την
ερώτησή του. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Η δεινή οικονοµική κρίση που µαστίζει τη χώρα και η κατακό-

ρυφη αύξηση της ανεργίας έχει και µία αντίστοιχη κατακόρυφη
αύξηση των αστέγων. 

Κύριε Υπουργέ, οι Βουλευτές της Δηµοκρατικής Αριστεράς
καταθέσαµε µία ερώτηση πριν από δύο µήνες, γι’ αυτό το οξύ-
τατο πρόβληµα των αστέγων, το οποίο συνεχώς επιδεινώνεται.
Δεν είχαµε την τιµή να τύχουµε µίας απαντήσεως µέσα στους
δύο µήνες που προηγήθηκαν. Γι’ αυτό, λοιπόν, ερχόµαστε σή-
µερα να ζητήσουµε κάποιες εξηγήσεις και να µας διευκρινίσετε
και τις προθέσεις τού Υπουργείου, πώς θα αντιµετωπίσει αυτό
το οξύτατο πρόβληµα, το οποίο είναι η ακραία, αν θέλετε, κατά-
σταση φτώχειας και κοινωνικού αποκλεισµού. 

Οι άστεγοι στη χώρα µας είναι πολλές δεκάδες χιλιάδες και
κυρίως βρίσκονται στις µεγάλες πόλεις, όπως είναι η Αθήνα, ο
Πειραιάς, η Θεσσαλονίκη, η Πάτρα και άλλες πόλεις. Στην Αθήνα
το πρόβληµα είναι οξύτατο. Και εδώ περιλαµβάνονται πολλές
κοινωνικές κατηγορίες. Είναι άνθρωποι άνεργοι που µέχρι χθες



είχαν σπίτι αλλά το έχασαν, γιατί τους το πήρε η τράπεζα. Είναι
άνθρωποι που βρέθηκαν στο δρόµο εδώ και πολύ καιρό και δεν
έχουν οικονοµικά µέσα, για να έχουν έστω ένα σπίτι µε ενοίκιο.
Είναι άνθρωποι διαφόρων άλλων κατηγοριών, που δεν µπορούν
να αντιµετωπίσουν ούτε τα στοιχειώδη. Εµείς πιστεύουµε ότι
είναι υποχρέωση της πολιτείας να εξασφαλίσει σε όλους τους
πολίτες της τουλάχιστον µία στέγη και ένα πιάτο φαγητό. Του-
λάχιστον είκοσι χιλιάδες άτοµα, σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα του
Τύπου και µη κυβερνητικών οργανώσεων, είναι ο αριθµός αυτών
των ανθρώπων αν όχι και πολύ υψηλότερος. Και βέβαια εδώ, δεν
είναι µόνο αυτοί. Υπάρχουν και άλλες κατηγορίες περιθωριοποι-
ηµένων ατόµων, όπως είναι αποφυλακισµένοι, όπως είναι περι-
θωριοποιηµένοι λόγω χρήσεως εξαρτησιογόνων ουσιών και
πολλές άλλες κατηγορίες. 

Πλην, όµως, έρχεται χειµώνας, κύριε Υπουργέ και έχουµε ήδη
µία κατάσταση τραγική. Οι άνθρωποι αυτοί κινδυνεύουν πραγ-
µατικά να βρεθούν στο χαντάκι πεθαµένοι, όπως γινόταν στους
φοβερούς χειµώνες της κατοχής. Ψάχνουν στα σκουπίδια για να
βρουν κάτι να φάνε. Είναι µία κατάσταση που δεν µας κολακεύει
καθόλου. Είναι απανωτά τα δηµοσιεύµατα του Τύπου. 

Μάλιστα το CNN προχθές, είχε ένα ολόκληρο ρεπορτάζ από
τη χώρα µας όπου διεκτραγωδούσε αυτήν την κατάσταση. Και
αν πούµε ότι ο άλλος είναι εξαρτηµένος ή είναι αποφυλακισµέ-
νος και δεν έχει δικαίωµα να έχει στέγη, πιστεύουµε ότι αυτό
είναι ντροπή. Τουλάχιστον εγώ θα θυµίσω τα λόγια του ποιητή,
που έλεγε ότι «ντρέποµαι για τη ζέστα µου και για την ανθρωπιά
µου», αν δεν εξασφαλίσουµε τουλάχιστον στέγη, τη στιγµή που
υπάρχουν εκατοντάδες χιλιάδες σπίτια ακατοίκητα, αχρησιµο-
ποίητα. Η πολιτεία πρέπει να βρει µία λύση.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Λεβέντη.
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός, κ. Μάρκος Μπόλαρης για να

απαντήσει στην ερώτηση. 
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση. Κατ’

αρχάς θα πρέπει να σας πω ότι στο αρχείο µου έχω έγγραφη
απάντηση για την ερώτησή σας, µε υπογραφή 10 Οκτωβρίου. Θα
σας τη δώσω µετά. 

Προφανώς, δεν έφτασε σε εσάς, αλλά δεν έχει σηµασία. Η
ζωντανή διαδικασία στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου..

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Στις 10 Οκτωβρίου είχαµε καταθέ-
σει την ερώτηση.

ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Όχι, όχι. Την είχατε καταθέσει στις 6 Οκτωβρίου.

Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι η ζωντανή διαδικασία είναι καλύ-
τερη και ίσως πιο ουσιαστική. Σωστά επισηµαίνετε ότι υπάρχει
µεγάλο πρόβληµα. Από πλευράς του Υπουργείου Υγείας, υπάρ-
χει από το καλοκαίρι έγγραφο για συνεργασία µε τα συναρµόδια
Υπουργεία, µε φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης, µε την Εκκλη-
σία και µε µη κυβερνητικές οργανώσεις, οι οποίες ασχολούνται
µε το ζήτηµα. Είναι µια πρώτη κίνηση για την απογραφή, για να
ξέρουµε το µέγεθος του προβλήµατος. Υπάρχει µια έρευνα που
έγινε το 2009. Αυτή η έρευνα είχε δείξει σε πανελλαδικό επίπεδο,
είκοσι µία χιλιάδες, σωστά το λέτε στην ερώτησή σας. 

Το πρώτο λοιπόν ζήτηµα είναι η καταγραφή του προβλήµατος.
Επειδή δεν υπήρξε η ανταπόκριση από όλους όσοι εµπλέκονται
στο ζήτηµα, έχουµε δώσει εντολή στο Εθνικό Κέντρο Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, για να έχουµε πρόταση επίσηµης καταγραφής, να
υποδείξουν τους τρόπους, για να έχουµε το µέγεθος του προ-
βλήµατος. 

Από εκεί και µετά, το κρίσιµο είναι αυτό που λέτε στην ερώ-
τησή σας: «Θα έχουµε νοµοθετικό ορισµό της έννοιας του αστέ-
γου;» Αυτό µέχρι σήµερα, δεν είχε απασχολήσει την ελληνική
κοινωνία. Ναι, κύριε συνάδελφε, το Υπουργείο Υγείας στην επό-
µενη νοµοθετική του πρωτοβουλία θα έχει, σε συνέχεια των όσων
συζητούνται στην Ευρώπη, νοµοθετική πρόταση, για να ορί-
σουµε νοµοθετικά ποιος είναι ο άστεγος. 

Ξέρετε ότι η FEANTSA, αυτή η ευρωπαϊκή οµοσπονδία για
τους αστέγους, που συνενώνει όλες τις εθνικές επιτροπές, έχει

προβεί σε έναν ευρύ ορισµό που περιλαµβάνει αυτούς που δεν
έχουν απλά στέγη, αυτούς που δεν έχουν σπίτι, αυτούς που ζουν
σε ακατάλληλο ή επικίνδυνο σπίτι και αυτούς που ζουν σε µικρό
σπίτι. Έχουν έναν ευρύ ορισµό. Αυτός ο ορισµός, λοιπόν, είναι
απαραίτητο να κατοχυρωθεί νοµοθετικά, ώστε να µπούµε στη
συνέχεια, σε επιπλέον νοµοθετικές πρωτοβουλίες, για να αντιµε-
τωπίσουµε την ευρύτητα του προβλήµατος. 

Θα συνεχίσω µετά, κύριε Πρόεδρε, µε την άδειά σας, αφού ο
κύριος συνάδελφος διατυπώσει τις δικές του σκέψεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Υφυπουργό.

Το λόγο έχετε εσείς, κύριε Λεβέντη, για την ανάπτυξη της ερώ-
τησής σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, για τις ηµεροµηνίες, κύριε Υπουργέ. Όντως στις

6 Οκτωβρίου είχε κατατεθεί µια ερώτηση στην οποία απάντησε
µόνο το Υπουργείο Δικαιοσύνης, στο οποίο επίσης απευθυνόταν,
λέγοντας ότι είναι αναρµόδιο και θα απαντήσει το Υπουργείο
Υγείας. Εγώ δεν έχω κάποια απάντηση του Υπουργείου Υγείας
στα χέρια µου. Στις 12 Οκτωβρίου κατατέθηκε άλλη ερώτηση πα-
ρεµφερής όπου υπήρχαν και άλλα συµπληρωµατικά στοιχεία και
ζητήσαµε απάντηση. Δεν πήραµε ούτε σε αυτό απάντηση. 

Τώρα, όπως είπατε, είναι είκοσι µία χιλιάδες ο αριθµός των
αστέγων στο τέλος του 2009. Από εκεί και πέρα, έχουν µεσολα-
βήσει δύο δεινά χρόνια και δυστυχώς, έχει αυξηθεί ο αριθµός.
Έχει υπερδιπλασιαστεί, τουλάχιστον. Δεν ξέρουµε ακριβώς ποια
είναι τα στοιχεία και τι έχετε εσείς από τις υπηρεσίες σας. Σε
κάθε περίπτωση, όµως, ο αριθµός αυτός αυξάνεται κάθε µέρα,
κύριε Υπουργέ, και το ερώτηµα είναι: Ποιες λύσεις δροµολογεί
το Υπουργείο; Γιατί, ως τώρα, δεν έχουµε δει κάτι συγκεκριµένο. 

Γίνονται προσπάθειες για συσσίτια, παραδείγµατος χάριν, από
την Εκκλησία, από µη κυβερνητικές οργανώσεις, από πολίτες,
από συλλόγους, κλπ.. Αυτό είναι, τέλος πάντων, ένα πιάτο φα-
γητό για µερικούς από τους πολλούς που δεν έχουν κυριολε-
κτικά, να βάλουν κάτι στο στόµα τους. 

Η στέγη, όµως, είναι ένα άλλο κεφάλαιο και δεν είναι σωστό
τη στιγµή που η Ελλάδα έχει τουλάχιστον διπλάσια, αν όχι τρι-
πλάσια, κατά κεφαλήν δοµηµένη επιφάνεια από ό,τι έχει η Γερ-
µανία, δηλαδή έχει πάρα πολλά σπίτια και τη στιγµή που
εκατοντάδες χιλιάδες από αυτά, µένουν ακατοίκητα ανά την επι-
κράτεια και µέσα στην πρωτεύουσα, υπάρχουν δεκάδες χιλιάδες
και σε όλη την Αττική, να µένουν άνθρωποι στο δρόµο και µάλι-
στα αυτήν την περίοδο τού χειµώνα.

Είµαστε υποχρεωµένοι να κάνουµε κάτι. Είναι υποχρέωση της
πολιτείας και του κάθε πολίτη. Και δεν µπορεί κανένας να περ-
πατάει στους δρόµους και να βλέπει ανθρώπους να κοιµούνται
στα παγκάκια ή να είναι στο ρείθρο του δρόµου. Δεν έχετε να
πάτε µακριά. Έξω αν βγείτε οποιαδήποτε στιγµή, κύριε Υπουργέ,
εδώ, στην Οµόνοια, στο Μεταξουργείο, στον Πειραιά, στη Θεσ-
σαλονίκη, θα το δείτε, θα το συναντήσετε. 

Εποµένως, κάτι πρέπει να γίνει και αυτό το κάτι πρέπει να είναι
αποτελεσµατικό. Και δεν χρειάζεται να κάνουµε φοβερά και τρο-
µερά πράγµατα. Τόσα σπίτια που είναι ακατοίκητα µπορούν κατά
έναν τρόπο να χρησιµοποιηθούν. Μπορούν οι οργανώσεις, η αυ-
τοδιοίκηση, οι πολίτες, όλοι µαζί και προπαντός το Υπουργείο
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, το οποίο έχει και τον επιτε-
λικό ρόλο. Αυτό θα πρέπει να δροµολογήσει τις διαδικασίες και
να ζητήσει όλων µας τη βοήθεια, για να µπορέσουµε έτσι να αν-
τιµετωπίσουµε το φαινόµενο. 

Και πρέπει να πούµε ότι σε αυτούς τους αριθµούς εδώ, δεν
περιλαµβάνονται, δεν καταγράφονται οι µετανάστες και οι Ροµά,
οι Αθίγγανοι, που είναι επίσης δεκάδες χιλιάδες τουλάχιστον, αν
όχι και περισσότεροι, που έχουν έρθει από τις Βαλκανικές χώρες,
που και αυτοί επίσης είναι άνθρωποι. Δεν ξέρω µε ποιες συνθή-
κες έχουν έρθει, αλλά δεν µπορεί κανένας να περνάει αδιάφορος
και να κλωτσάει έναν κοιµισµένο, που ελπίζω να µη φτάσει να
είναι και πεθαµένος αυτός, που θα είναι αύριο, στους δρόµους
της Αθήνας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης):  Ευχαριστούµε τον

κ. Λεβέντη.



Ολοκληρώνεται η απάντηση της ερώτησης µε την τοποθέτηση
τού Υφυπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κ. Μάρκου
Μπόλαρη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Υγείας  και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης):  Γιατρέ, υπάρχει τον τελευταίο καιρό, αυτά τα
δύο χρόνια, αλλαγή του παραδοσιακού προφίλ του αστέγου. Στη
µελέτη στην οποία αναφέρθηκα, συµπεριλαµβάνονται και µετα-
νάστες και Ροµά. Το ζήτηµα είναι ότι, ενώ παλαιότερα στην Ελ-
λάδα, µέχρι πριν δύο-τρία χρόνια, οι άστεγοι ήταν αυτές οι
ευπαθείς οµάδες, σήµερα, τον τελευταίο χρόνο, προστίθενται
και αυτοί τους οποίους ονοµάζουµε «νεοάστεγους», οι οποίοι δεν
ήταν στις ευπαθείς οµάδες, αλλά µετατράπηκαν σε ευπαθείς
οµάδες.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Μένουν άστεγοι άνθρωποι µε πτυχία.
ΜΑΡΚΟΣ ΜΠΟΛΑΡΗΣ (Υφυπουργός Υγείας  και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Έτσι, λόγω της κρίσης.
Αυτήν τη στιγµή, το Υπουργείο λειτουργεί ξενώνες και στην

Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη, πληρώνοντας, επιδοτώντας µονά-
δες, µη κυβερνητικές οργανώσεις, Ερυθρό Σταυρό κ.λπ.. Είναι
απολύτως σαφές -και περιµένουµε το αποτέλεσµα της έρευνας-
ότι χρειάζεται να κάνουµε αλλαγή στο µοντέλο, γιατί διαπιστώ-
νουµε ότι στους ξενώνες, έτσι όπως λειτουργούν σήµερα,
έχουµε καταλύµατα τα οποία κάποιοι θεωρούν ότι είναι µόνιµα.
Είναι απολύτως σαφές -και αυτό λέει και η ευρωπαϊκή πρακτική-
πως η παρέµβαση της πολιτικής πρέπει να είναι τέτοια, ώστε ο
άστεγος να βρει καταφύγιο στον ξενώνα, να βρει στη συνέχεια
µια προσωρινή στέγαση και να µετακινηθεί σε µόνιµη στέγη. Και
θα ήθελα να σας πω ότι υπάρχει ο ξενώνας αστέγων στην οδό
Επικούρου, υπάρχει ο ξενώνας στη Βουλιαγµένη, ο ξενώνας στον
Καρέα, ο ξενώνας Αθηναίων, ο ξενώνας στον Πειραιά Ανακού-
φιση, ο ξενώνας Φιλοξενία Παιδιών Θεσσαλονίκης. Το Χαµόγελο

του παιδιού έχει για τα παιδιά πέντε δοµές του Εθνικού Κέντρου
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, τρεις στην Αθήνα, δύο στη Θεσσαλο-
νίκη κ.ο.κ.. Αυτή η µορφή θέλει βελτίωση, θέλει ανανέωση, για
να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα και είναι αυτή η αλλαγή νοο-
τροπίας και αλλαγή πολιτικής µε την οποία πρέπει να αντιµετω-
πίσουµε τα πράγµατα, µπαίνοντας στο µοντέλο το οποίο
λειτουργεί και σε αµερικάνικες µεγαλουπόλεις και σε ευρωπαϊ-
κές µεγαλουπόλεις, δηλαδή, είσοδος το βράδυ, το πρωί εκκέ-
νωση του δωµατίου, για να µπορούµε να αντιµετωπίσουµε το
πρόβληµα, ιδιαίτερα στα κέντρα των µεγάλων πόλεων όπου
υπάρχει αυτή η ένταση. Συµφωνώ απολύτως, µαζί σας για την
ένταση του προβλήµατος. 

Εκείνο που χρειαζόµαστε είναι πρώτα την καταγραφή του προ-
βλήµατος και παράλληλα µε την καταγραφή του προβλήµατος,
το νοµοθετικό πλαίσιο, για να µπορούµε να χρηµατοδοτήσουµε.
Την ίδια στιγµή εµείς που κάνουµε καταγραφή και οργανώνουµε
το νοµοθετικό πλαίσιο, ετοιµάζουµε την αλλαγή του µοντέλου
για τη διαχείριση του προβλήµατος, που οξύνεται ιδιαίτερα, στα
κέντρα των δύο µεγαλουπόλεων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Υφυπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κ. Μπόλαρη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

αναφορών και ερωτήσεων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 19.45’λύεται η συνε-

δρίαση για την Πέµπτη 15 Δεκεµβρίου 2011 και ώρα 9.30’ µε αν-
τικείµενο εργασιών του Σώµατος  κοινοβουλευτικό έλεγχο: α)
συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµ-
φωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ       




